
ACTA 

Expediente núm.: Órgano colexiado: 

PLN/2021/8 O Pleno 

DATOS DE DESENVOLVEMENTO DA SESIÓN 

Tipo 
Convocatoria 

Extraordinaria urxente
Motivo: «Necesidade de adopción de acordo en relación cos asuntos 
incluidos na orde do día de acordo coa motivación e a urxencia da 
documentación que acompaña a convocatoria»

Data 10 de novembro de 2021

Duración Desde as 21’00 ata as 22’30 horas 

Lugar SALON  DE  SESIONS  (Adoptaronse  as  medidas  de  seguridade  e 
distanciamento social derivadas da crise sanitaria do Covid-19) 

Presidida por FÁTIMA ABAL ROMA

Secretario MIGUEL RODRIGUEZ DE VICENTE-TUTOR 

ASISTENTES     (16):

PSDG-PSOE (3):  Dª  Fátima Abal  Roma, D.  Samuel  Lago Ozón e Dª Milagros Martínez 
Piñeiro.
SOMOS CAMBADOS (3): D. Xurxo Charlín Trigo, D. Constantino Cordal Rodríguez e D. 
Fernando Patricio Rey
B.N.G. (2):  D. Víctor Manuel Caamaño Rivas e Dª Mariel Oubiña Vázquez.
P.P. (7): D. Luís Aragunde Aragunde, Dª María Isabel Fole Trigo, Dª Sonia Agra Piñeiro, D. 
Juan Ramiro Gómez Blanco, Dª Monica Montserrat Peña Otero, Dª Silvia Fernández Pérez e 
D. José Carlos Trigo Trigo.
CAMBADOS PODE (1): D. José Ramón Abal Varela.

Non asiste: Dª María Cruz Leiro Peña.

Unha vez verificada polo secretario a válida constitución do órgano,  o presidente abre a 
sesión, polo que se procede á deliberación sobre os asuntos incluídos na orde do día

A) PARTE RESOLUTIVA 

1. Ratificación da urxencia da sesión
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Pola  Sra.  Alcaldesa  particípaselle  aos  concelleiros  membros que nesta  Administración 
estase a tramitar expediente de solicitude da empresa Aquafit SL de restablecemento  do 
equilibrio  económico  do  contrato de xestión de  servizos   públicos de piscina municipal e 
ximnasio municipal  en  base  ao  artigo  34.4  do  Real  Decreto-lei  8/2020  Real Decreto-
lei  8/2020  do 17  de marzo,  de  medidas  urxentes  extraordinarias  para  facer  fronte  ao 
impacto económico e social do Covid-19.
A concesionaria ven de interpoñer recurso contencioso administrativo pola desestimación 
presunta  da  súa  solicitude  que  se  está  a  tramitar  ante  o  Xulgado  do  Contencioso 
Administrativo nº 1 de Pontevedra atopándose o procedemento, na actualidade, en trámite 
de contestación á demanda.
É vontade desta Administración a de resolver de forma expresa o expediente consonte ao 
artigo 21 da Lei 39/2015 do 1 de outubro de forma urxente.
De  igual  maneira,  estase  a  tramitar  expediente  de  resolución  do  contrato  de  xestión 
indirecta da concesión do servizo de tratamento de residuos industriais non perigosos na 
plataforma  loxística  inversa  do  polígono  industrial  “Sete  Pías”  no  termo  municipal  de 
Cambados por incumprimento culpable das obrigas contractuais esenciais por parte da 
contratista. Resulta preciso acordar a súa resolución dentro do prazo previsto legalmente.

Sometido a votación, o Pleno da Corporación, por unanimidade, acorda ratificar a urxencia 
da sesión e na súa  consecuencia proceden a tratar os asuntos relacionados.

2.  Expediente  4715/2020.  Solicitude  reequilibrio  económico  contrato  de  piscina 
climatizada e ximnasio municipal.

O  Sr.  Secretario  da  conta  do  ditame  emitido  pola  Comisión  Informativa  de  Obras  e 
Servizos  de  08.11.2021,  favorable,  cos  votos  a  favor  dos  concelleiros  integrados  nos 
grupos   municipais   de   PsdeG-PSOE,   Somos   Cambados,   BNG  e as abstencións 
dos concelleiros integrados no grupos municipais de PP e Grupo Mixto Cambados Pode 
do seguinte tenor literal,

“-Contrato  administrativo  de xestión  de servizos  públicos  suscrito  entre  o  Concello  de 
Cambados e Aquafit Gestion SL para a xestión de servizos públicos de piscina municipal e 
ximnasio municipal asinado polas partes o 28.01.2015.

-Resolución da Alcaldía do 13.03.2020 pola que se suspende, con efectos do 13 de marzo 
de  2020,  a  concesión  do  servizo  público  da  piscina  climatizada  (ximnasio  municipal) 
motivándose  na  adopción  das  medidas  que  se  consideren  axeitadas  para  evitar  a 
propagación  da  pandemia  do  Covid-19,  de  forma  coordinada  e  de  acordo  coas 
Resolucións adoptadas polo resto de Administracións.

-Solicitude da empresa Aquafit Gestion SL (Rexistro de Entrada 23.03.2020) instando a 
declaración do órgano de contratación da imposibilidade de executar  temporalmente o 
contrato administrativo como consecuencia da situación de feito creada polo COVID-19 e 
as medidas adoptadas polo Estado, as comunidades autónomas ou a Administración local 
para combatilo, aos efectos previstos no artigo 34.4 do Real Decreto-Lei 8/2020 de 17 de 
marzo (BOE de 18 de marzo de 2020).

-Resolución da Alcaldía do 25.03.2020 polo que se aprecia a imposibilidade temporal da 
execución do contrato de xestión de servizos públicos na modalidade de concesión da 
piscina climatizada e ximnasio municipal como consecuencia das medidas adoptadas para 
combatir o COVID-19, ratificando a súa suspensión con efectos do 13 de marzo e polo 
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período da súa vixencia.

-Comunicación da empresa adxudicataria da apertura da instalación o 22.06.2020, tras a 
finalización do estado de alarma.

-Resolución da Xunta de Goberno Local de 18.06.2020 polo que se acorda a reanudación 
do  contrato  de  xestión  de  servizos  públicos  na  modalidade  de  concesión  da  piscina 
climatizada  e  ximnasio  municipal  de  acordo  coa  motivación  exposta,  accedendo  a 
solicitude de reapuertura promovida Aquafit Gestion SL para o vindeiro 22.06.2020, nos 
termos e coas determinacións impostas pola normativa de seguridade e sanitaria que é de 
aplicación

-Solicitude  da  empresa  Aquafit  SL  de  10.07.2020  de  restablecemento   do   equilibrio 
económico  do  contrato  interesada  en  base  ao  artigo  34.4  do  Real  Decreto-lei 
8/2020  (“Primer  reequilibrio”) reconocendo e declarando o dereito do concesionario ao 
restablecimiento do equilibrio  económico do contrato nos termos establecidos no artigo 
34.4 del Real Decreto-ley 8/2020 a través da siguiente medida: 

“Modificación de las cláusulas de contenido económico del contrato en todo lo  que resulte 
necesario, de forma que se contemple como retribución del  concesionario en el ejercicio 
2020,  a mayores de las  ya  previstas,  la  entrega por   parte del  Ayuntamiento  de una 
compensación económica directa o subvención  al  concesionario  para  reequilibrar  el 
contrato  por  importe  de  los  33.015,15   euros  resultantes  del  primer  informe  del  
auditor  (periodo  14.03.2020  a   31.05.2020)  a  los  que  habrá  que  sumar  el  importe  
que  resulte  de  los   primeros 21 días del mes de junio (cuyos datos y justificación se  
presentarán  en un segundo informe del auditor, tan pronto se disponga de ellos, como ya 
se  ha explicado). 

Esta  parte  no  pone  impedimento  a  que,  si  es  de  interés  del  órgano  al  que  me 
dirijo,  el  importe  de  la  subvención  o  compensación  económica  directa  a   entregar 
por  el  Ayuntamiento  en  el  año  2020  pueda  ser  compensada   parcialmente   con   la 
supresión  del  canon  anual  que  el  concesionario  viene   abonando  en  este  ejercicio.  
Para   el   caso  de  que  se  aplique  esta  compensación    con el  canon,  deberán 
modificarse asimismo las cláusulas de contenido  económico del contrato en todo lo que 
resulte necesario. 

2)Con  carácter  subsidiario,  y  para  el  caso  de  que  no  se  acepte  la  medida  anterior, 
se   solicita  se  acuerde  reconocer  y  declarar  el  derecho  del  concesionario  al 
restablecimiento del equilibrio económico del contrato en los términos establecidos en  el 
art.  34.4 del Real  Decreto-ley 8/2020 a través de la  siguiente medida:  el  aumento del 
plazo de duración inicial del contrato en un 15%, es decir, en 1 año, dos meses y doce 
días (15% de 8 años). 

OTROSÍ  PRIMERO  DICE:  Que,  como  ya  se  ha  explicado,  el  importe  a  que  
asciende  la   compensación  relativa  a  los  21  días  del  mes  de  junio  se  justificará  a 
la  mayor  brevedad,  en   cuanto se disponga de la documentación acreditativa,  y el 
auditor pueda analizarla y  confeccionar el segundo informe correspondiente a esos 21 
días.”
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Solicitude  da  empresa  Aquafit  SL  de  30.09.2020  de  restablecemento   do   equilibrio 
económico  do  contrato  interesada  en  base  ao  artigo  34.4  do  Real  Decreto-lei 
8/2020  (“Primer  reequilibrio”) comprendido  entre  o  14 de marzo  de  2020  e  o  21  de 
xuño  de  2020 solicitando que,

“1)Con  carácter  principal,  reconocer  y  declarar  el  derecho  del  concesionario  al 
restablecimiento del equilibrio económico del contrato en los términos  establecidos  en  el 
art.  34.4  del  Real  Decreto-ley  8/2020  a  través  de  la  siguiente medida: 

Modificación  de  las  cláusulas  de  contenido  económico  del  contrato  en  todo  lo  que 
resulte necesario, de forma que se contemple como retribución del  concesionario en  el 
ejercicio 2020, a mayores de  las ya previstas, la entrega por parte  del  Ayuntamiento  de 
una  retribución  económica  directa  o  subvención  al  concesionario para reequilibrar el 
contrato por importe de los 45.620,53 euros. 

Esta  parte  no  pone  impedimento  a  que,  si  es  de  interés  del  órgano  al  que  me 
dirijo,  el  importe  de  la  subvención  o  retribución  económica  directa  que  aquí  se 
solicita  a  abonar  por  el  Ayuntamiento  en  el  año  2020  pueda  ser  compensada 
parcialmente con la supresión del canon anual que el concesionario viene  abonando en 
este ejercicio. Para el caso de que se aplique esta compensación con  el  canon,  deberán 
modificarse  asimismo  las  cláusulas  de  contenido  económico  del contrato en todo lo 
que resulte necesario. 

2)Con carácter subsidiario, y para el caso de que no se acepte la medida anterior,  se 
solicita   se   acuerde   reconocer   y   declarar   el   derecho   del   concesionario   al 
restablecimiento del equilibrio económico del contrato en los términos  establecidos  en  el 
art.  34.4  del  Real  Decreto-ley  8/2020  a  través  de  la  siguiente  medida:  el  aumento 
del  plazo  de  duración  inicial  del  contrato  en  un  15%,  es  decir, en 1 año, dos meses 
y doce días (15% de 8 años).”

Consta  informe  técnico  pericial  sobre  a  reclamación  presentada  redactado  por  José 
Antonio  Gómez  Ferreira,  Enxeñeiro  Técnico  Industrial  que  reduce  as  expectativas  da 
reclamante facendo alusión a que os gastos resultantes do período 14 de marzo a 21 de 
xuño a considerar na compensación ascenderían a 17.972,16 € e se propón incrementar a 
súa duración inicial 0,78 anos (9,35 meses) consonte á posibilidade recoñecida no artigo 
34.4 do Real Decreto-lei 8/2020 do 17 de marzo, de medidas urxentes extraordinarias para 
facer fronte ao impacto económico e social do Covid-19.

Trámite de audiencia outorgada á concesionaria en data de 24.09.2021

Alegacións de Aquafit Gestion SL de 05.10.2021 

Informe  técnico  pericial  sobre  as  alegacións  presentadas  redactado  por  José  Antonio 
Gómez Ferreira, Enxeñeiro Técnico Industrial de outubro de 2021 que se ratifica en que os 
gastos  resultantes  do  período  14  de  marzo  a  21  de  xuño  de  2020  a  considerar  na 
compensación ascenderían a 17.972,16 € e se propón incrementar a súa duración inicial 
0,78  anos  (9,35  meses)  consonte  á  posibilidade  recoñecida  no  artigo  34.4  do  Real 
Decreto-lei 8/2020 do 17 de marzo, de medidas urxentes extraordinarias para facer fronte 
ao impacto económico e social do Covid-19
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Consta informe da Secretaría Municipal de data 25.10.2021 que nos seus fundamentos 
xurídicos expón,

“Convén determinar, nun primeiro lugar,  o réxime xurídico de aplicación ao contrato en 
cuestión formalizado en data de 16.09.2010.

Nesa data era de aplicación o Real Decreto Lexislativo 3/2011 do 14 de novembro polo 
que  se  aproba  o  texto  refundido  da  Lei  de  contratos  do  sector  público  que  será  a 
lexislación de aplicación consonte á Disposición Transitoria Primeira da Lei 9/2017 do 8 de 
novembro de contratos do sector público pola que se transpoñen ao ordenamento xurídico 
español as Directivas do Parlamento Europeo e do Consello 2014/23/UE e 2014/24/UE do 
26 de febreiro de 2014.
O artigo 8 do Real Decreto 3/2011 do 14 de novembro establece que son contratos de 
xestión de servizos públicos os que,

“O contrato de xestión de servizos públicos é aquel en cuxa virtude unha Administración 
Pública  ou  unha  Mutua  de  Accidentes  de  Traballo  e  Enfermidades  Profesionais  da 
Seguridade Social, encomenda a unha persoa, natural ou xurídica, a xestión dun servizo 
cuxa  prestación  foi  asumida  como propia  da  súa  competencia  pola  Administración  ou 
Mutua  encomendante.”

O artigo 275 do Real Decreto 3/2011 do 14 de novembro establece que,

“1.A Administración poderá xestionar indirectamente, mediante contrato, os servizos da 
súa  competencia,  sempre  que  sexan  susceptibles  de  explotación  por  particulares.  En 
ningún caso poderán prestarse por xestión indirecta os servizos que impliquen exercicio da 
autoridade inherente aos poderes públicos.

2.O contrato expresará con claridade o ámbito da xestión, tanto na orde funcional, como 
no territorial.”

A este respecto o artigo 276 Real Decreto 3/2011 do 14 de novembro establece que, 

“Os  efectos,  cumprimento  e  extinción  dos  contratos  de  xestión  de  servizos  públicos 
regularánse pola presente Lei, excluidos os artigos 212, apartados 2 a 7, ambos inclusive, 
213, 220 e 222, e polas disposicións especiais do respectivo servizo, en canto non se 
opoñan a ela.”

A empresa reclamante basea a súa reclamación na aplicabilidade do artigo 34.4 do Real 
Decreto-lei 8/2020 do 17 de marzo, de medidas urxentes extraordinarias para facer fronte 
ao impacto económico e social do Covid-19 que establece que,

“Nos contratos públicos de concesión de obras e de concesión de servizos vixentes á 
entrada en vigor deste real decreto-lei, celebrados polas entidades pertencentes ao Sector 
Público no sentido definido no artigo 3 da Lei 9/2017, do 8 de novembro, a situación de 
feito  creada  polo  COVID-19  e  as  medidas  adoptadas  polo  Estado,  as  comunidades 
autónomas ou a Administración local para combatelo darán dereito ao concesionario ao 
restablecemento do equilibrio económico do contrato mediante, segundo proceda en cada 
caso, a ampliación da súa duración inicial ata un máximo dun 15 por 100 ou mediante a 
modificación das cláusulas de contido económico incluídas no contrato.

Devandito  reequilibrio  en  todo  caso  compensará  aos  concesionarios  pola  perda  de 
ingresos e o incremento dos custos soportados, entre os que se considerarán os posibles 
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gastos  adicionais  salariais  que  efectivamente  abonasen,  respecto  a  os  previstos  na 
execución ordinaria do contrato de concesión de obras ou de servizos durante no período 
de duración da situación de feito  creada polo  COVID-19.  Só procederase á devandita 
compensación  previa  solicitude  e  acreditación  fidedigna  da  realidade,  efectividade  e 
importe polo contratista dos devanditos gastos.

A aplicación do disposto neste apartado só procederá cando o órgano de contratación, a 
instancia  do  contratista,  apreciase  a  imposibilidade  de  execución  do  contrato  como 
consecuencia da situación descrita no seu primeiro parágrafo e unicamente respecto da 
parte do contrato afectada pola devandita imposibilidade.”

Unha das máis clásicas circunstancias alegadas como  orixinadoras  deste  dereito  ao 
reequilibrio  é a doutrina do risco imprevisible e a do “factum  principis”. A mencionada 
doutrina do risco imprevisible, enlazada á cláusula “rebus sic stantibus”, esixe presuposto 
para o restablecemento do equilibrio económico-financeiro do contrato, tal e como afirma a 
STS do 18 de abril de 2008 que,

“como consecuencia de la aparición de un riesgo que no pudo ser previsto al tiempo de 
celebrarse el contrato, se alteren sustancialmente las condiciones de ejecución del mismo, 
de modo que la prestación pactada resulte mucho más onerosa para una de las partes de 
lo que inicialmente podía preverse”.

Pola súa banda, a doutrina do  factum  principis,  –ou do « Fait  du  Prince», como foi 
nomeada orixinalmente  polo  consello  de Estado francés ao inaugurar  esta construción 
xurídica –, non foi desenvolta como tal  pola nosa lexislación,  pero foi  constante a súa 
aplicación por parte do Tribunal Supremo que, por citar algunha, no seu  STS do 20 de 
novembro de 1985, lembra que devandito principio  reequilibrador da contratación pública,

“contempla el  supuesto  de que la  adopción  de medidas administrativas al  margen del 
mismo  contrato  suponga  una  repercusión  indirecta  en  el  ámbito  de  sus  relaciones 
contractuales que haga en exceso oneroso la prestación del contratista”

En sentenza 185/2019 de 19 de decembro o Tribunal Supremo veu a precisar e concretar 
a  súa  doutrina  sobre  o  alcance  e  aplicación  do  instituto  do  reequilibrio  concesional 
considerando como presupostos para a súa apreciación:

a)Previsibilidade do feito determinante da ruptura do equilibrio.

O primeiro análise que realiza a sentenza analizada é, precisamente, o de indagar se a 
actuación que da lugar á suposta ruptura do equilibrio da concesión era ou non, previsible.

2.Definición do concepto de Administración Pública

A Administración deberá restablecer o equilibrio económico do contrato, en beneficio da 
parte que corresponda, nos seguintes supostos: …  

“Cando causas de forza maior ou actuacións da Administración determinasen de forma 
directa a ruptura substancial da economía da concesión. Para estes efectos, entenderase 
por causa de forza maior as enumeradas no artigo 214.”

Ao fío da devandita redacción, a demandante suxerira que «Administración» se trata dun 
concepto   polisémico  que  pode  referirse  tanto  a  un  «conxunto  de  Administracións 
públicas» ou a un sector destas, debéndose optar por unha interpretación ampla do termo.
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A  este  respecto,  a  Sala  declara  contundentemente  que  non  pode  ser  acollida  dita 
pretensión toda vez que:

«solo y exclusivamente la Administración que adjudica la concesión de la obra es la 
que  puede  variar  –y  no  otra–  el  contenido  del  contrato  afectando  al  equilibrio 
económico  financiero  del  mismo.  Es  evidente  que  solo  las  actuaciones  de  la 
Administración contratante –y no las de otra– son las que pueden determinar la 
ruptura sustancial de la economía de la concesión».

Non obstante o anterior o artigo 34.4 do Real Decreto-lei 8/2020 do 17 de marzo, ditado na 
situación  de  excepcionalidade  da  pandemia  do  Covid-19,  ven  desprazar  a  normativa 
ordinaria  de  contratación  pública  sobre  forza  maior  e  implantar  una  regulación  de 
excepción ao amparo do estado de alarma. 

Neste  sentido,  quebra  a  doutrina  do  “factum  principis”  atribuíndo  a  posibilidade  do 
reequilibrio  económico  do  contrato  por  mor  dunha  actuación  allea  ao  órgano  de 
contratación (a imposibiliade de prestar o servizo pola situación da pandemia da Covid-
19).

Neste caso os requisitos para acceder a solicitude do interesado son os seguintes:

a)Que se trate dun contrato de concesión de servizos vixente á entrada en vigor do Real 
Decreto-lei 8/2020 do 17 de marzo. Neste caso contrato de xestión de servizos públicos 
suscrito entre o Concello de Cambados e Aquafit Gestion SL para a xestión de servizos 
públicos  de piscina municipal  e ximnasio  municipal  asinado polas partes o 28.01.2015 
vixente a entrada en vigor do citado Real Decreto.

b)Que nos atopemos dentro da situación de feito creada polo COVID-19 e as medidas 
adoptadas  polo  Estado,  as  comunidades  autónomas  ou  a  Administración  local  para 
combatelo.

Neste caso o Real Decreto 463/2020, de 14 de marzo, polo que se declara o estado de 
alarma para  a  xestión  da  situación  de  crise  sanitaria  ocasionada  polo  COVID-19 e  a 
Resolución  do  13  de  marzo  de  2020,  da  Secretaría  Xeral  Técnica  da  Consellería  de 
Presidencia, Administracións Públicas e Xustiza, pola que se dá publicidade ao Acordo do 
Consello da Xunta de Galicia, do 13 de marzo de 2020, polo que se declara a situación de 
emerxencia sanitaria no territorio da Comunidade Autónoma de Galicia e se activa o Plan 
territorial de emerxencias de Galicia (Platerga) no seu nivel IG (emerxencia de interese 
galego),  como consecuencia  da evolución da epidemia do coronavirus  relacionaron as 
piscinas entre a relación de actividades que quedaron en suspenso.

c)Que exista unha perda de ingresos e o incremento dos custos soportados, entre os que 
se  considerarán  os  posibles  gastos  adicionais  salariais  que  efectivamente  abonasen, 
respecto a os previstos na execución ordinaria do contrato de concesión de obras ou de 
servizos durante no período de duración da situación de feito creada polo COVID-19. 

Só procederase á devandita compensación previa solicitude e acreditación fidedigna da 
realidade,  efectividade e importe polo contratista dos devanditos gastos atribuíndose a 
carga da proba destes gastos á empresa contratista.

Consta  informe  pericial  presentado  pola  empresa  contratista  no  que  se  cifra  a 
indemnización por este concepto no importe de 45.620,53 euros ou ben, e con carácter 
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subsidiario, á ampliación do prazo de duración  inicial  do  contrato  nun  15%,  é  dicir, en 
1 ano, dous meses e doce días.

Non  obstante,  o informe pericial  recabado polo  Concello  de Cambados  á reclamación 
presentada redactado por José Antonio Gómez Ferreira, Enxeñeiro Técnico Industrial de 
xuño de 2021 reduce as expectativas da reclamante facendo alusión a que os gastos 
resultantes  do  período  14  de  marzo  a  21  de  xuño  a  considerar  na  compensación 
ascenderían a 17.972,16 € e se propón incrementar a súa duración inicial 0,78 anos (9,35 
meses) consonte á posibilidade recoñecida no artigo 34.4 do Real Decreto-lei 8/2020 do 
17 de marzo, de medidas urxentes extraordinarias para facer fronte ao impacto económico 
e social do Covid-19.

As  alegacións  presentadas  pola  interesada  no  trámite  de  audiencia  foron  igualmente 
rebatidas polo informe pericial municipal que considera que se ratifica en que os gastos de 
compensación ascenderían a 17.972,16 € e propón incrementar a súa duración inicial 0,78 
anos (9,35 meses) consonte á posibilidade recoñecida no artigo 34.4 do Real Decreto-lei 
8/2020 do 17 de marzo, de medidas urxentes extraordinarias para facer fronte ao impacto 
económico e social do Covid-19.

Non procedería, pois, aceptar a solicitude de reequilibrio por importe e 45620,53 euros nin 
a ampliación da concesión por un período de 1 ano, dous meses e doce días, tendo en 
conta  os  antecedentes  anteriores  sen  que  a  interposición  de  recurso  contencioso 
administrativo por desestimación presunta da súa reclamación impida á Administración a 
resolver de forma expresa consonte a obriga que dimana do artigo 21 da Lei 39/2015 do 1 
de outubro. 

d)Que o órgano de contratación, a instancia do contratista, apreciase a imposibilidade de 
execución do contrato como consecuencia da situación de feito creada polo COVID-19 e 
as medidas adoptadas polo Estado, as comunidades autónomas ou a Administración local 
e unicamente respecto da parte do contrato afectada pola devandita imposibilidade.

Consta solicitude do contratista presentada o 23.03.2021 e Resolución do 25.03.2021 pola 
que se aprecia a imposibilidade temporal da execución do contrato de xestión de servizos 
públicos na modalidade de concesión da piscina climatizada e ximnasio municipal como 
consecuencia das medidas adoptadas para combatir o COVID-19.

e)Que a reclamación se refira ao período de vixencia do Real Decreto-lei 8/2020 do 17 de 
marzo, de medidas urxentes extraordinarias para facer fronte ao impacto económico e 
social do Covid-19

Neste  sentido  o  período  de  vixencia  do  Real  Decreto  de  aplicación  definiuse  na  súa 
Disposición Final Décima que estableceu que “Con carácter xeral, as medidas previstas no 
presente real decreto-lei manterán a súa vixencia ata un mes despois do fin da vixencia da 
declaración do estado de alarma.

Polo tanto a vixencia das medidas contidas no seu artigo 34 finalizou o 21 de xullo de 2020 
por canto o estado de alarma finalizou el 21 de xuño de 2020.

A reclamación planteada refírese ao periodo comprendido entre o 14 de marzo e 21 de 
xuño de 2020.

Á vista dos antecedentes anteriores conclúese que procedería a estimación parcial  da 
solicitude  de  declaración  do  reequilibrio  do  contrato  de  servizos  públicos  de  piscina 
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municipal  e  ximnasio  municipal  promovida  pola  concesionaria  Aquafit  Gestion  SL 
atendendo á proposta formulada mediante informe técnico pericial  sobre a reclamación 
presentada redactado por José Antonio Gómez Ferreira, Enxeñeiro Técnico Industrial.

Seguiuse o procedemento establecido 97 do Real Decreto 1098/2001, de 12 de octubre, 
por  el  que  se  aproba  o  Regulamento  xeral  da  Lei  de  Contratos  das  Administracións 
Públicas  tendo  en  conta  que  a  estimación  parcial  da  solicitude  dará  lugar  a  unha 
modificación das condicións contractuais:

1.Proposta da Administración ou petición do contratista. Consta

2.Audiencia do contratista e informe do servizo competente a evacuar en ambos casos 
nun prazo de cinco días hábiles. Consta a evacuación do trámite de audiencia e informe 
pericial contraditorio.

3.Informe, no seu caso, da asesoría xurídica e da intervención, a evacuar no mesmo prazo 
anterior.  Incorpórase  informe da  Secretaría  coa  presente  e  deberá  incorporarse  o  da 
Intervención.

4.Resolución motivada do órgano que celebrara o contrato e subseguinte notificación ao 
contratista.

A ampliación do prazo da concesión que se propón no informe pericial constitúe unha das 
fórmulas  para  materializar  o  reequilibrio  cuestión  que  deberá determinarse polo  Pleno 
municipal, en canto órgano competente en virtude das súas competencias atribuídas pola 
Disposición Adicional Segunda da Lei de contratos do sector público.

Considérase, por último, que a interposición de recurso contencioso administrativo pola 
contratista  por  desestimación  presunta  da  súa  reclamación  non  obsta  a  que  a 
Administración resolva o expediente de forma expresa consonte a obriga que dimana do 
artigo 21 da Lei 39/2015 do 1 de outubro.”

Vistos os antecedentes anteriores, en uso das competencias atribuídas pola Disposición 
Adicional Segunda do Real Decreto Lexislativo 3/2011 do 14 de novembro, e polo que se 
propón a adopción polo Pleno do seguinte,

ACORDO:

1.Desestimar as alegacións presentadas por Aquafit Gestión SL no trámite de audiencia.

2.Estimar  parcialmente  a  solicitude  da  empresa  Aquafit  Gestión  SL  declarando  que 
procede o reequilibrio do contrato de xestión de servizos públicos de piscina municipal e 
ximnasio municipal ampliando a súa duración inicial 0,78 anos (9,35 meses) atendendo ao 
informe  pericial  redactado  por  D.  José  Antonio  Gómez  Ferreira,  Enxeñeiro  Técnico 
Industrial.

3.Notificar a presente Resolución á mercantil interesada.”

Sometido a votación o Pleno,  por  nove votos  a  favor  dos  concelleiros  integrados nos 
grupos municipais de PsdeG-PSOE, Somos Cambados, BNG e Grupo Mixto Cambados 
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Pode e seis abstencións dos concelleiros integrados no grupo municipal do PP adopta o 
seguinte,

ACORDO:

1.Desestimar as alegacións presentadas por Aquafit Gestión SL no trámite de audiencia.

2.Estimar  parcialmente  a  solicitude  da  empresa  Aquafit  Gestión  SL  declarando  que 
procede o reequilibrio do contrato de xestión de servizos públicos de piscina municipal e 
ximnasio municipal ampliando a súa duración inicial 0,78 anos (9,35 meses) atendendo ao 
informe  pericial  redactado  por  D.  José  Antonio  Gómez  Ferreira,  Enxeñeiro  Técnico 
Industrial.

3.Notificar a presente Resolución á mercantil interesada.

3. Expediente 1253/2021. Resolución por incumprimento culpable da concesión do 
servizo  de  tratamento  de  residuos industriais  na  plataforma loxística inversa  do 
polígono industrial “Sete Pías”.

O  Sr.  Secretario  da  conta  do  ditame  emitido  pola  Comisión  Informativa  de  Obras  e 
Servizos  de  08.11.2021,  favorable,  cos  votos  a  favor  dos  concelleiros  integrados  nos 
grupos   municipais   de   PsdeG-PSOE,   Somos   Cambados,   BNG  e as abstencións 
dos concelleiros integrados no grupos municipais de PP e Grupo Mixto Cambados Pode 
do seguinte tenor literal,

“Asunto:  Proposta  de  resolución  de  contrato  por  incumprimento  culpable  do 
contrato de recollida, transporte, xestión e tratamento de residuos industriais e / ou 
urbanos na plataforma loxística inversa do polígono industrial de Sete Pías 

Contrato administrativo formalizado entre o IPESPO e a UTE o 16.09.2010 para a xestión 
indirecta do servizo de tratamento de residuos industriais non perigosos na Plataforma 
Loxística inversa do Polígono Industrial Sete Pias.

Solicitude de rescisión de contrato de data 05.11.2014 presentado pola pola UTE Estévez 
Container Orensanos SL e Soil Recovery SL

Informes da Secretaría e Intervención Municipal de 27.01.2015

Resolución da Alcaldía do 27.01.2015 desestimatoria das pretensións da UTE Estévez 
Container Orensanos SL e Soil Recovery SL

Sentenza do Tribunal Superior de Xustiza de Galicia 00446/2017 polo que se resolveu 
estimar parcialmente o recurso planteado pola UTE Estévez Container Orensanos SL e 
Soil Recovery SL e revocar a sentenza do Xulgado do Contencioso Administrativo nº 2 de 
Pontevedra acordándose retrotraer procedimentalmente a fin que polo Consello Consultivo 
de Galicia se emita o preceptivo ditame omitido.

Ditame do Consello Consultivo de Galicia de 30.10.2019 que informa desfavorablemente a 
proposta de resolución remitida polo Concello.
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Acordo do Pleno do Concello de data 30.01.2020 no que se estableceu,

“PRIMEIRO._ DESESTIMAR  a solicitude de RESOLUCIÓN DE MUTUO ACORDO DO 
CONTRATO  DE  RECOLLIDA,  TRANSPORTE,  XESTIÓN  E  TRATAMENTO 
DERESIDUOS    INDUSTRIAIS    E    /    OU    URBANOS    NA   PLATAFORMA 
LOXÍSTICAINVERSA DO POLÍGONO INDUSTRIAL DE SETE PÍAS, SUBSCRITO ENTRE 
AMERCANTIL E O IPESPO EN DATA 16 DE SETEMBRO DO 2.010, formulada pordon 
José  Perfecto  Cabanelas  Calvelo,  en  nome  e  representación  da  mercantil“UNIÓN 
TEMPORAL  DE  EMPRESAS  ESTÉVEZ  CONTAINERS  ORENSANOS  S.L  YSOIL 
RECOVERY S.L”, con data de entrada no Rexistro Portelo único da Xunta de Galicia 3 de 
novembro  do  2.014,  NRE  1.289.522.315,  con  data  de  entrada  noRexistro  Xeral  do 
Concello de Cambados, 5 de novembro do 2.014. 

SEGUNDO._    INICIAR    EXPEDIENTE    SOBRE    RESOLUCION,    POR 
INCUMPRIMENTO   CULPABLE   DE   OBRIGAS   CONTRACTUAIS   ESENCIAIS   E 
DEMORA  NO  CUMPRIMENTO  DOS  PRAZOS  DO  CONTRATO  DE  RECOLLIDA, 
TRANSPORTE,  XESTIÓN  E  TRATAMENTO  DE  RESIDUOS  INDUSTRIAIS  E  /  OU 
URBANOS NA PLATAFORMA LOXÍSTICA INVERSA DO POLÍGONO INDUSTRIALDE 
SETE  PÍAS,  SUBSCRITO  ENTRE  A  MERCANTIL  E  O  IPESPO  EN  DATA  16 
DESETEMBRO DO 2.010.”

Acordo do Pleno do Concello de data 30.07.2020 do seguinte tenor literal,

“DESESTIMAR ÍNTEGRAMENTE  o recurso de reposición, formulado por parte de don 
Pedro Lucio Muriel Velasco,   en   calidade   de   representante   legal   da   mercantil 
“U.T.E.   ESTÉVEZ   CONTAINER   ORENSANOS,   S.L.   y   SOILRECOVERY, S.L.”, a 
medio  de  escrito  con  data  de  entrada  no  Rexistro  Xeral  Electrónico  do  Concello  de 
Cambados,  16  demarzo  do  2.020,  NRE  327.  SEGUNDO.__CONFIRMAR  o  acordo 
adoptado polo Pleno doConcello de Cambados,   de data 30 de xaneiro do 2.020,sobre 
desestimación da solicitude de resolución de mutuoacordodo   Contrato   de   recollida, 
transporte,   xestión   etratamento   de   residuos   industriais   e   /   ou   urbanos   na 
Plataforma loxística inversa do Polígono industrial de SetePías, subscrito en data 16 de 
setembro do 2.010, entre oIPESPO e a citada mercantil.”

Resolución da Alcaldía de 07.10.2020 pola que se declara a caducidade do procedemento 
de resolución do contrato.

Resolución da Alcaldía do 21.10.2020 pola que se inicia novo expediente de resolución do 
contrato que na súa parte dispositiva estableceu,

Informe da Tesouraría Municipal de 04.11.2020

Informe da Policía Local de Cambados de 17.11.2020.

-Resolución de inicio do expediente de resolución culpable de 21.10.2020
-Informe da Tesouraría Municipal de 04.11.2020 que establece que,

“En contestación á providencia da alcaldía de 22.10.2020 infórmase que, en relación aos 
ingresos  por  canon  da  Plataforma  Loxística  Inversa  do  Polígono  Industrial  Sete  Pías 
realizados pola “UTE Escor S.L. e Soil Recovery S.L con CIF: U32408312) na contabilidad 
municipal, salvo erro ou omisión involuntaria, atopámonos cun único ingreso de 22.118,65 
€ procedente dun ingreso en executiva da Deputación Provincial de Pontevedra e que se 
corresponde co canon da Plataforma Loxística do cuarto trimestre de 2014.”
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-Informe da Policía Local de Cambados de 17.11.2020 que di,

“Tras recibir instrucciones para dar cumplimiento a una Providencia de Alcaldía en la que 
se insta a la Policía Local de Cambados a realizar control de actividad en la Plataforma 
Logística Inversa del Polígono Industrial de Sete Pías.
Se hace constar que todas las patrullas de Policía Local  de Cambados que prestaron 
servicio entre el 4 y el 13 de noviembre de 2020 no detectaron actividad empresarial de 
ningún tipo en la plataforma logística objeto de control”

-Informe de Secretaría de 26.11.2020
-Alegacións da UTE de 13.12.2020
-Proposta de resolución do expediente de 28.12.2020
-Ditame do Consello Consultivo de 28.01.2021
-Resolución de caducidade e arquivo de actuacións de 16.03.2021
-Solicitude de resolución do contrato pola contratista presentada o 12.05.2021 alegando a 
“Imposibilidade de executar a prestación nos termos inicialmente pactados” prevista no 
artigo 223 g) do Real Decreto Lexislativo 3/2011 do 14 de novembro
-Acordo do Pleno de 13.05.2021 polo  que se inicia  novo expediente  de resolución do 
contrato por incumprimento das obrigas contractuais esenciais do contrato en virtude do 
artigo 223 f) do Real Decreto Lexislativo 3/2011 do 14 de novembro.

-Informe da Tesouraría Municipal de data 20.05.2021 que di
“En contestación á providencia da alcaldía de 20.05.2021 infórmase que, en relación aos 
ingresos  por  canon  da  Plataforma  Loxística  Inversa  do  Polígono  Industrial  Sete  Pías 
realizados pola “UTE Escor S.L. e Soil Recovery S.L con CIF: U32408312) no programa 
de recadación, salvo erro ou omisión involuntaria, atopámonos cuns ingresos de 51.096,47 
€ procedente de ingresos en executiva da Deputación Provincial de Pontevedra, e que se 
corresponde co canon da Plataforma Loxística do cuarto trimestre de 2014 por importe de 
22.118,65 € así como ingresos parciais do canon correspondente a outros trimestres de 
2014 e 2015 polo importe restante (xúntase documento explicativo).
-Informe da Policía Local de 03.06.2021 que di,
“por parte de efectivos de la Policía Local, se realizaron visitas periódicas entre el día 20 
de mayo y el 2 de junio del presente, a diferentes horas y en diferentes turnos, pudiendo 
comprobar que durante el período mencionado dicha empresa permaneció cerrada y sin 
indicio alguno de actividad”.
Informe da Secretaría Municipal de 15.07.2021 que nos seus fundamentos xurídicos di,
“Convén determinar, nun primeiro lugar, o réxime xurídico de aplicación ao contrato en 
cuestión formalizado en data de 16.09.2010.
Nesa data era de aplicación a Lei 30/2007 do 30 de outubro de contratos do sector público 
que será a lexislación de aplicación consonte á Disposición Transitoria Primeira da Ley 
9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público, por la que se transponen al 
ordenamiento  jurídico  español  las  Directivas  del  Parlamento  Europeo  y  del  Consejo 
2014/23/UE  y  2014/24/UE,  de  26  de  febrero  de  2014  cunha  redacción  coincidente  a 
empregada no Real Decreto Lexislativo 3/2011 do 14 de novembro por el que se aproba o 
texto refundido da Lei de contratos do sector público.
No capítulo quinto do prego de cláusulas administrativas particulares relativos á conclusión 
e extinción do contrato se expresa que,
“Serán causas de resolución as previstas no artígo 262 de la LCSP en relación co artículo 
206 do mesmo texto legal e o presente prego.
As causas de resolución do contrato serán aplicadas de acordo co establecido no artigo 
263 da LCSP”.
De acordo co artigo 206 da LCSP son causas de resolución do contrato:
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“a)A  morte  ou  incapacidade  sobrevenida  do  contratista  individual  ou  a  extinción  da 
personalidade xurídica da sociedad contratista, sen prexuízo do previsto no artigo 73 bis.
b)A  declaración  de  concurso  ou  a  declaración  de  insolvencia  en  calquer  outro 
procedemento.
c)O mutuo acordo entre a Administración e o contratista.
d)A demora no cumprimento dos prazos por parte do contratista e o incumprimento do 
prazo sinalado na letra c) do apartado 2 do artigo 96.
e)A demora no pago por parte da Administración por prazo superior ao establecido no 
apartado 6 do artigo 200 ou o inferior que se houbese fixado ao amparo do seu apartado 
8.
f)O incumplimiento das restantes obligas contractuales esenciais, calificadas como tales 
nos pregos ou no contrato.
g)A  imposibilidad  de  executar  a  prestación  nos  termos  inicialmente  pactados  ou  a 
posibilidade certa de producción dunha lesión grave ao interése público de continuarse 
executando  a  prestación  neses  térmos,  cando  non  sexa  posible  modificar  o  contrato 
conforme ao disposto no título V del libro I.
h)As establecidas expresamente no contrato.
i)As que se sinalen específicamente para cada categoría de contrato nesta Lei.
d)A imposibilidade da explotación do servizo como consecuencia de acordos adoptados 
pola Administración con posterioridade ao contrato”.
Neste caso os antecedentes e informes incorporados ao expediente poñen de manifesto o 
continuado incumprimento do contratista na execución do contrato.
Por  resumir,  citar  que a  sentenza do  Xulgado  do  Contencioso  Administrativo  nº  2  de 
Pontevedra xa se poñía de manifesto á vista da documentación obrante no expediente 
que,
“debe  señalarse  que,  como refiere,  la  entidad  demandada  y  así  lo  reconoce  la  parte 
recurrente, dicha parte no cumplió uno de los requisitos contenidos en el contrato suscrito 
en fecha de 16 de septiembre de 2010. De acuerdo con dicho contrato, la parte recurrente 
se comprometía a efectuar una inversión por importe de 1.074.428 euros, inversión total 
que,  como  reconoce  la  parte  recurrente  no  se  ha  realizado,  lo  que  determina  el 
incumplimiento de una obligación contenida en el contrato”.
Son concluintes os informes da Policía Local de 10.03.2020, 17.11.2020 que en relación á 
actividade da Plataforma Loxística detallan,
“rellenada por los diferentes Policías que han prestado servicio de patrulla los turnos de 
mañana y tarde de los días 03/03/2020 al 09/03/2020, se hace constar que en ninguna de 
las inspecciones realizadas se ha constatado desarrollo de actividad comercial alguna”.
“Tras recibir instrucciones para dar cumplimiento a una Providencia de Alcaldía en la que 
se insta a la Policía Local de Cambados a realizar control de actividad en la Plataforma 
Logística Inversa del Polígono Industrial de Sete Pías.
Se hace constar que todas las patrullas de Policía Local  de Cambados que prestaron 
servicio entre el 4 y el 13 de noviembre de 2020 no detectaron actividad empresarial de 
ningún tipo en la plataforma logística objeto de control”
De igual forma, a estipulación segunda do contrato obrigaba a abonar un canon anual de 
104.400 €, IVE incluído.
Neste  sentido  resulta  esclarecedor  o  informe  da  Tesouraría  Municipal  de  04.11.2020 
relativa aos ingresos efectuados pola UTE en concepto de canón do contrato desde o ano 
2010 que a continuación se reproduce,
“En contestación á providencia da alcaldía de 22.10.2020 infórmase que, en relación aos 
ingresos  por  canon  da  Plataforma  Loxística  Inversa  do  Polígono  Industrial  Sete  Pías 
realizados pola “UTE Escor S.L. e Soil Recovery S.L con CIF: U32408312) na contabilidad 
municipal, salvo erro ou omisión involuntaria, atopámonos cun único ingreso de 22.118,65 
€ procedente dun ingreso en executiva da Deputación Provincial de Pontevedra e que se 
corresponde co canon da Plataforma Loxística do cuarto trimestre de 2014.”
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Unidos  aos  informes  anteriores  que  se  incorporaron  ao  expediente  consta  mais 
documentación no expediente que ven confirmar o abandono do servizo e os impagos do 
canón.
Así, consta infome da Tesouraría Municipal de 20.05.2021 que di,
“En contestación á providencia da alcaldía de 20.05.2021 infórmase que, en relación aos 
ingresos  por  canon  da  Plataforma  Loxística  Inversa  do  Polígono  Industrial  Sete  Pías 
realizados pola “UTE Escor S.L. e Soil Recovery S.L con CIF: U32408312) no programa 
de recadación, salvo erro ou omisión involuntaria, atopámonos cuns ingresos de 51.096,47 
€ procedente de ingresos en executiva da Deputación Provincial de Pontevedra, e que se 
corresponde co canon da Plataforma Loxística do cuarto trimestre de 2014 por importe de 
22.118,65 € así como ingresos parciais do canon correspondente a outros trimestres de 
2014 e 2015 polo importe restante (xúntase documento explicativo).”
Queda acreditado, pois, o incumprimento da UTE no abono dos prazos establecidos para 
o abono do canón.
Consta, igualmente, informe da Policía Local de 02.06.2021 que di que,
“por parte de efectivos de la Policía Local, se realizaron visitas periódicas entre el día 20 
de mayo y el 2 de junio del presente, a diferentes horas y en diferentes turnos, pudiendo 
comprobar que durante el período mencionado dicha empresa permaneció cerrada y sin 
indicio alguno de actividad”.
A maiores queda probado que a prestación principal do contrato, que non é outra que a 
xestión  do  servizo  público  de  tratamento  de  residuos  industriais  non  perigosos  da 
Plataforma Loxística Inversa, non se está a prestar tal e como acreditan os informes que 
se incorporan ao expediente.
Unha  vez  acreditada  a  citada  circunstancia  convén  ter  en  conta  que,  de  acordo  co 
establecido no artigo 199 da Lei  30/2007, a execución do contrato realizarase a risco e 
ventura do contratista.
A  sentenza  do  TSJ  de  Madrid  do  3  de abril  de  2006  aborda  esta  cuestión  baixo  os 
seguintes argumentos,
“si se admite la posibilidad de mantener el equilibrio financiero del contrato mediante la 
coparticipación en los riesgos de ambas partes, es porque de este modo se garantiza la 
continuidad y buena prestación del servicio, en el que la Administración está directamente 
interesada, y en este fundamento insiste siempre tanto la doctrina como la jurisprudencia, 
que dejan bien claro que no se trata de salvar al contratista privado a toda costa de los 
riesgos que no son imputables directa o indirectamente a la Administración, sino de velar 
por el mantenimiento del servicio, de manera que cuando éste no está en juego rige el 
principio del riesgo y ventura para el contratista (…) de modo que el contratista no tiene 
una especie de seguro a cargo de la Administración que le cubra de todos los riesgos de 
su actividad, pues la actividad empresarial es por esencia imprevisible, y del mismo modo 
que la marcha de los acontecimientos puede determinar ganancias para el empresario, 
esta misma marcha puede hacer que sufra pérdidas y no por ello tales pérdidas ha de 
compartirlas siempre y en todo caso la otra parte contratante -pues el que arriesga su 
dinero en un negocio asume como premisa que determinadas actividades son de suyo una 
apuesta en la que se puede ganar o perder-, en este caso la Administración, y es por esta 
razón por la que el Tribunal Supremo acude en casos como el presente a la aplicación del 
más  tradicional  principio  propio  de  la  contratación  privada  de  la  cláusula  “rebus  sic 
stantibus”, que desde luego no garantiza tampoco y en todo caso las eventuales pérdidas 
que pueda padecer uno de los contratantes”. En lógica consecuencia, continúa la misma 
Sentencia,  “es  una  constante  en  la  Jurisprudencia  que  aplica  la  teoría  del  riesgo 
imprevisible la exigencia de que la ruptura de equilibrio financiero del contrato se deba a 
circunstancias  y  alteraciones  económicas  extraordinarias,  anormales,  imprevistas  y 
profundas que afecten grandemente a éste (Sentencias de la Sala Tercera del Tribunal 
Supremo de 30 de Abril de 1.999, 20 de Mayo de 1.999 y 30 de Abril del 2.001, entre 
otras). (…) dice la Sala Tercera del Tribunal Supremo en Sentencia de 17 de Enero del 
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2.001 que “la aplicación de la cláusula “rebus sic stantibus”, desde la perspectiva del art. 
1258 del Código Civil,  ha permitido afirmar al  Tribunal  Supremo, Sala Primera,  que la 
imprevisibilidad  ha  de  acreditarse  en  forma  racionalmente  contundente  y  decisiva 
(Sentencia  de  23  de  Junio  de  1.997)”  (fuente:  Tribunal  Administrativo  de  Navarra. 
www.navarra.es. Nº res 06073/13).”
Detéctanse de forma resumida os seguintes incumprimentos:
a)Realización da inversión mínima inicial de 1.074.428 euros
b)Pago periódico do canón, cuxas liquidacións foron declaradas axustadas a dereito por 
sentencia do Xulgado do Contencioso Administrativo nº 3 de Pontevedra de  29.07.2016 
confirmada por sentenza do Tribunal Superior de Xustiza de Galicia de 20.06.2019.
c)Prestación continuada do obxecto do contrato que deriva nun abandono do servizo tal e 
como se desprende dos informes da Policía Local e da Tesouraría.
Ao  fío  do  anterior  detéctase  unha  demora  no  cumprimento  dos  prazos  por  parte  do 
contratista  que  nos  levaría  a  concorrencia  da  causa  de  resolución  do  contrato  que 
establece o artigo 206 d) da LCSP.
Pero, ademáis, o feito de levarse a cabo os incumprimentos acreditados na realización da 
inversión inicial; no pagamento regular do canón establecido e no cumprimento da mesma 
esencia do contrato (“xestión do servizo público de tratamento de residuos industriais non 
perigosos da Plataforma Loxística Inversa”) nos leva a concluír que se incumpren obrigas 
contractuais que afectan á esencia mesma do contrato.
As  citadas  obrigas  se  detallan  nos  pregos  de  cláusulas  administrativas  particulares 
(cláusula 1.1 terceiro parágrafo, 1.4, 4.5.1.1. a), f)), nos pregos de prescricións técnicas e 
no contrato administrativo (estipulacións primeira e segunda).
De igual maneira a cláusula 4.5.1.2 regula as obrigas específicas da concesión facéndose 
alusión á organización do servizo, un horario semanal de 40 horas, obriga de elaborar 
semestralmente o informe de explotación que se observa non se cumpriron en ningún 
momento.
O Tribunal Supremo, en sentenza 4346/2002 de 14.06.2002, veu pronunciarse ao respecto 
dos requisitos necesarios para proceder á resolución culpable  do contrato da seguinte 
maneira,
“la doctrina jurisprudencial ha matizado que tal incumplimiento ha de ser relevante para 
que quede legitimada tan drástica consecuencia, pues, como dice la sentencia de 14 de 
diciembre de 2001, recapitulando la doctrina jurisprudencial, a los efectos de apreciar un 
incumplimiento  bastante  para  la  resolución,  lo  determinante  debe  ser  que  afecte  a  la 
prestación principal del contrato y que se exteriorice a través de una inobservancia total o 
esencial de dicha prestación.”.
Cabe preguntarse agora se o incumprimento de obrigas contractuais esenciais que non 
fosen definidas  como tales  nos pregos ou no contrato  impediría a  súa resolución  por 
incumprimento culpable do contratista.
Pois ben, o Consello Consultivo de Madrid en ditame 403/2013 establece que,
“Sin perjuicio de ello, este Consejo se ha planteado en anteriores ocasiones (dictámenes 
631/11  y  324/13),  la  posibilidad  de  resolver  aun  cuando  no  se  haya  consignado 
expresamente el carácter esencial de determinada obligación. Ya decíamos en el último 
Dictamen citado que se trata de evitar las desfavorables consecuencias que para el interés 
general  se podrían derivar de una interpretación estricta de la norma que impidiese la 
resolución ante incumplimientos de obligaciones esenciales no recogidos expresamente, 
por el hecho de una defectuosa elaboración de los pliegos o del contrato.
Además, la exigencia legal de consignación de los incumplimientos de las obligaciones 
esenciales del contrato no puede suplir  a los elementos que son “esenciales” de dicho 
contrato según el propio ordenamiento jurídico, y que cuando son transgredidos deben dar 
lugar a la nulidad o resolución. Es decir, los pliegos deberán recoger aquellas causas que, 
precisamente, por no ser a priori esenciales, el órgano de contratación quiere otorgarles tal 
carácter,  pero  ello  sin  perjuicio  de  poder  considerar  como  causa  de  resolución  un 
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incumplimiento que afecte a un elemento esencial del contrato. Esta es la finalidad de la 
norma, interpretación teleológica que debe estar presente en su aplicación.”
Aludir,  igualmente  ao  Dictame  do  Consello  Consultivo  de  Castilla  y  León  (Dictame 
115/2014,  de 11 de abril)  que facendo un repaso á doutrina e xurisprudencia  sobre o 
particular expón que,
“También se consideró así en un procedimiento de resolución de un contrato de gestión de 
servicio público.  En tal  supuesto el  pago del canon no se calificó expresamente como 
obligación esencial  ni  en los pliegos ni  en el  contrato,  lo  que podría limitar  a priori  la 
resolución  del  contrato  por  tal  causa.  Sin  embargo,  la  omisión  de  la  calificación  del 
carácter  esencial  no  obsta  para  que  la  Administración,  justificando  debidamente  la 
esencialidad de la obligación, pueda proceder a la resolución contrato por este motivo.
Esta posibilidad de atribuir carácter esencial a obligaciones no calificadas como tales en el 
contrato o en los pliegos se admite también por otros órganos consultivos. Así, el Consejo 
Consultivo  de Madrid,  en el  Dictamen 408/2011,  señala:  “En este punto,  la  indiscutida 
exigencia legal (art. 206 g) y jurisprudencial (SSTS, Sala 3ª, de 26/1/01, 14/6/02 y 25/5/04) 
de que los incumplimientos se refieran a obligaciones `esenciales´ del contrato limita en 
buena medida la potestad resolutoria de la Administración, pero ello no significa que la 
Administración no pueda hacer uso de esa facultad ante incumplimientos del contratista 
esenciales  pero  no  calificados  como  tales  en  los  pliegos  o  en  el  contrato.  Como ha 
señalado el Tribunal Supremos en numerosas sentencias (así por ejemplo SSTS, Sala 3ª, 
de  6/4/87  y  14/11/00),  en  su  determinación  deben  ponderarse  las  circunstancias 
concurrentes,  al  objeto  de  alcanzar  la  necesaria  y  debida  proporcionalidad  entre  los 
hechos y sus consecuencias, valorando, conforme a la buena fe y la equidad, el grado de 
infracción de las condiciones estipuladas y la intención del contratista. Además, se impone 
que por parte de la Administración se lleve a cabo una adecuada justificación del carácter 
esencial de cada uno de los incumplimientos alegados”. En el mismo sentido se pronunció 
la Junta Consultiva de Contratación Administrativa de la Comunidad Autónoma de Aragón, 
en su Informe 20/2011, de 12 de septiembre.
De  acuerdo  con  ello,  resulta  evidente  que  el  pago  del  canon  constituye,  junto  a  la 
explotación del servicio, una de las obligaciones básicas del contrato suscrito, por lo que 
se consideró en este caso como obligación esencial.
El carácter esencial de la obligación de abonar el canon, cuyo incumplimiento se reiteró 
dos  años  consecutivos,  junto  a  la  aparente  voluntad  rebelde  del  contratista  al  pago, 
determinó que en este caso se apreciara la concurrencia de una causa de incumplimiento 
imputable al contratista, incardinable en la letra  f) del artículo 206 del LCSP, y, por ello, la 
procedencia de la resolución contractual.”
Neste  caso,  a  falta  de  prestación  do  obxecto  do  contrato,  o  incumprimento  dos 
investimentos  comprometidos  e  a  falta  de  pago  do  canón  constitúen  incumprimentos 
esenciais deste contrato que veñen probar o abandono do servizo por parte do contratista, 
e a necesidade de proceder á resolución culpable do contrato sen maior dilación tendo en 
conta o prazo transcurrido desde a detección destes incumprimentos.
Á vista dos antecedentes detéctanse varias causas de resolución no expediente que se 
enumeran novamente:
d)La demora en el cumplimiento de los plazos por parte del contratista y el incumplimiento 
del plazo señalado en la letra c) del apartado 2 del artículo 112.
f)El  incumplimiento  de  las  restantes  obligaciones  contractuales  esenciales,  calificadas 
como tales en los pliegos o en el contrato.”
En canto á devolución da garantía reiterarse neste punto ao xa informado relativo a que o 
prego de cláusulas administrativas particulares establece, en relación á garantía definitiva 
que,
“Cuando el contrato se resuelva por causa imputable al contratista, el Ayuntamiento de 
Cambados procederá de forma inmediata a incautar la fianza constituída y determinará, a 
continuación, el importe de los daños y perjuicios causados que deberán soportados por el 
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mismo”
Procederá, pois, a incautación das garantías do contrato e fixar a indemnización que no 
seu caso correspondera ao fío do disposto no artigo 208.4 e 5 da Lei 30/2007 do 30 de 
outubro, de contratos do sector público que establece,
“Cuando el contrato se resuelva por incumplimiento culpable del contratista, éste deberá 
indemnizar a la Administración los daños y perjuicios ocasionados. La indemnización se 
hará efectiva, en primer término, sobre la garantía que, en su caso, se hubiese constituido, 
sin perjuicio de la subsistencia de la responsabilidad del contratista en lo que se refiere al 
importe que exceda del de la garantía incautada.
O procedemento de resolución de contratos administrativos atópase actualmente regulado 
no artigo 109 do Real Decreto 1098/2001, que aproba o Regulamento da Lei de Contratos 
de  las  Administraciones  Públicas,  procedemento  integrado  polos  seguintes  trámites: 
audiencia do contratista (no caso de que o procedemento se inicie de oficio), audiencia ao 
avalista ou asegurador (se se propón incautar a garantía), informe do Servicio Xurídico e, 
por  último,  ditame  do  Consello  de  Estado  (ou  órgano  consultivo  equivalente  da 
Comunidade Autónoma respectiva, neste caso Consello Consultivo de Galicia)  siempre 
que existise oposición por parte do contratista.
En base aos antecedentes anteriores e polo que procede a adopción do seguinte acordo,
1.Resolver  o  contrato  administrativo  de  recollida,  transporte,  xestión  e  tratamento  de 
residuos industriais e / ou urbanos na plataforma loxística inversa do polígono industrial de 
Sete Pías e incautar as garantías do contrato.
2.Outorgar trámite de audiencia ao contratista e aos avalistas ou aseguradores por un 
período  de  dez  días  naturais  para  que  poidan  formular  as  alegacións  e  presentar  os 
documentos e xustificantes que estimen procedentes.
3.No caso de que exista oposición por parte do contratista elevar o expediente ao Consello 
Consultivo de Galicia para a emisión do preceptivo ditame.
No seu caso,  fixar  a indemnización de danos e prexuízos causados polo importe que 
exceda das citadas garantías.
Resolto  o  contrato  procederá  a  entrega ao Concello  de  Cambados  de todos  os  bens 
revertibles  afectos  ao  contrato,  entre  as  que  se  atopa  a  nave  na  que  concertou  a 
actividade contractual, iniciándose a fase de liquidación do contrato.”

-Trámite de audiencia ao contratista evacuado o 15.07.2021.

-Alegacións presentadas pola UTE Estévez Container Orensanos SL e Soil Recovery SL. 
o  23.07.2021  que  alega  que  concorre  a  causa  de  resolución  de  “Imposibilidade  de 
executar a prestación nos termos inicialmente pactados” prevista no artigo 223 g) do Real 
Decreto  Lexislativo  3/2011  do 14 de novembro e  non  a  invocada  pola  Administración 
reiterando  a  súa  solicitude  de  resolución  do  contrato  por  tal  causa  presentada  o 
12.05.2021 aportada pola interesada neste trámite coa posibilidade de acumulación de 
expedientes prevista polo artigo 57 da Lei 39/2015 do 1 de outubro.

A  alegación  presentada  pola  interesada  non  desvirtúa  os  feitos  acreditados  pola 
Administración e polas sentenzas xudiciais firmes que constan no expediente e que se 
resumen nos seguintes motivos:

a)Existe unha causa de resolución anterior ás alegadas polo Concello: a imposibilidade de 
prestar o servizo nos termos inicialmente pactados e como consecuencia de de acordos 
adoptados pola Administración con posterioridade ao contrato.

A estes efectos fai valer o Ditame pericial sobre a actual razonabilidade económica das 
condicións en base ás cales se articulou o proxecto da Plataforma logística emitido por 
Accuracy en data de 22.09.2014
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Idénticos argumentos foron os utilizados pola alegante na súa solicitude de resolución do 
contrato por mutuo acordo presentada o 29.10.2014, desestimada pola Administración en 
data de 28.01.2015.

O citado acordo foi declarado conforme a dereito por sentenza do Xulgado do Contencioso 
Administrativo nº 2 de Pontevedra que foi revocada pola Sentenza do Tribunal Superior de 
Xustiza  de  Galicia  00446/2017  polo  que  se  resolveu  estimar  parcialmente  o  recurso 
planteado pola UTE Estévez Container Orensanos SL e Soil  Recovery SL e revocar a 
sentenza do Xulgado do Contencioso Administrativo nº 2 de Pontevedra, aos sós efectos, 
de acordar retrotraer procedimentalmente a fin que polo Consello Consultivo de Galicia se 
emitise o preceptivo ditame omitido.

Neste sentido, o Consello Consultivo en informe emitido en data de 30.10.2019 considerou 
innecesaria  a  súa  intervención  no  procedemento  ao  non  constatarse  á  oposición  do 
contratista a resolución do contrato.

A cuestión zanxouse polo Pleno municipal en data de 30.01.2020 e de forma definitiva 
mediante acordo plenario de 30.07.2020 polo que se desestimou o recurso de reposición 
interposto  pola  UTE  confirmando  o  acordo  adoptado  polo  Pleno  do  Concello  de 
Cambados,  de  data  30  de  xaneiro  do  2.020,  sobre  desestimación  da  solicitude  de 
resolución de mutuo acordo do Contrato de recollida, transporte, xestión e tratamento de 
residuos industriais e / ou urbanos na Plataforma loxística inversa do Polígono industrial de 
Sete  Pías,  subscrito  en  data  16  de  setembro  do  2.010,  entre  o  IPESPO  e  a  citada 
mercantil.

O citado acordo resultou firme e definitivo en vía administrativa ao non haber sido recorrido 
pola UTE
 
Ademáis, sobre este particular poñer en énfase que xa existen pronunciamentos xudiciais 
que veñen acreditar que as liquidacións que foron xiradas pola Administración resultaron 
conformes á dereito e aos pregos de cláusulas (sentenza do Tribunal Superior de Xustiza 
de Galicia 357/2019 en recurso de apelación 4447/2016 de 20.06.2019, que ven confirmar 
a sentenza 202/2016 do Xulgado do Contencioso Administrativo nº 3 de Pontevedra que 
cita a alegante) nas que se fai referencia ao que ven reiterando o Tribunal Supremo sobre 
a invariabilidade das condicións dos contratos e do principio de risco e ventura alegado 
pola Administración no expediente (STS de  28.01.2015, recurso 449/2012).

b)Non se produciu  o  incumprimento  das obrigas  esenciais  cualificadas  como tales  no 
prego e se alega a presunta prescrición da acción para resolver o contrato.

Considera este Concello que si se produciu ese incumprimento e que a non realización do 
investimento incial; o impagamento regular do canón e, por riba de todo, a acreditación da 
falta da prestación obxecto do contrato con carácter regular se deben considerar como 
obrigas  contractuais  esenciais  tal  e  como  se  pon  de  manifesto  nos  antecedentes  da 
proposta.

En canto á alegación da presunta prescrición da acción para resolver o contrato cabe 
referirse  a  que  os  contratos  de  xestión  de  servizos  públicos,  pola  súa  natureza, 
considéranse de tracto sucesivo e, polo tanto, non cabería alegar a prescrición das obrigas 
que del se derivan.

A estes efectos reseñar que o propio alegante cita o artigo 1964 do Código Civil que se 
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refire a que nas obrigas continuadas de facer ou non facer, o prazo comenzará cada vez 
que estas se incumpran.

Admitir este argumento daría lugar á imposibilidade de resolver un contrato administrativo.
 
c)A UTE está abonando o canón da concesión.

A UTE non está abonando o canón da concesión que se se corresponde coa cantidade 
anual de 104.400 €, IVE incluído.

Os ingresos que alega a UTE na súa alegación (30796,17 € e 25.000 €) son recentes 
(28.02.2020 e 30.07.2020), e son tramitados pola Excma Deputación de Pontevedra tras o 
acordo do Pleno do Concello de 28.11.2019 polo que se delegou nesta entidade a xestión, 
inspección, liquidación e recadación voluntaria e executiva, dos ingresos de dereito público 
derivados da xestión do contrato subscrito para a xestión indirecta do Praza do Concello, 
servizo de tratamento de residuos industriais na Plataforma Loxística Inversa do Polígono 
Industrial  de  Cambados,  e  moi  alonxados  do  importe  total  da  débeda  acumulada  por 
incumprimento de pago do canón, que deberá cuantificarse no momento da liquidación do 
contrato.

d)Non se produciu un abandono do servizo.

Si  se  produce  un  abandono  do  servizo  na  actualidade  que  ven  acreditada  pola 
documentación  de  Tesouraría  e  dos  informes  da  Policía  Local  incorporados  aos 
expediente.

Se  incorpora,  igualmente,  informe  da  Policía  Local  que  abunda  en  que  non  existe 
actividade na nave e que se corresponde co periodo de inspección realizado no mes de 
novembro.

Nun dos informes mesmo se chega a identificarse a un vixilante da nave que declara que a 
mesma carece de total actividade. 

e)Non procede a incautación das garantías

Si procede á incautación das garantías tal e como establece o parágrafo 5.2 do prego de 
cláusulas  que establece  que,  “Cuando el  contrato se  resuelva por  causa imputable  al 
contratista,  el  Ayuntamiento de Cambados procederá de forma inmediata a incautar la 
fianza  constituída  y  determinará,  a  continuación,  el  importe  de  los  daños  y  perjuicios 
causados que deberán soportados por el mismo”.

Esta  cuestión,  ademáis,  foi  resolta  pola  sentenza do  Tribunal  Supremo 3092/2019  de 
30.09.2019 que interpreta os  núms. 4 e 5 do artigo 208 da Lei 30/2007, do 30 de outubro, 
de Contratos do Sector Público (LCSP ) que conclúe que,

“la incautación constituye una medida de la administración en aras a garantizar el pago del 
importe  de  los  daños  y  perjuicios  causados  en  los  casos  de  resolución  del  contrato, 
amparada por el art. 88 de la Ley 30/2007, del 30 de octubre, y actualmente el art. 110, d) 
de Contratos del Sector Público, Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector 
Público  por  lo  que  no  resulta  preciso  la  valoración  previa  de  los  daños  para  acordar 
aquella”.

A actuación da Administración local ao longo de todo o periplo que rodea a este contrato 
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foi axustada a dereito (téñanse en conta as catro sentenzas firmes recaídas ao longo dos 
procedementos  liquidatorios  e  resolutorios  sobre  os  que  recae  causa  xulgada)  e 
consecuente (denegándose a solicitude de resolución por mutuo acordo ao detectar os 
incumprimentos  da  contratista  e  instando  a  resolución  do  contrato  por  estes 
incumprimentos).  A xudicialización creada pola contratista contribuíu decisivamente nos 
retrasos da resolución do contrato que agora esta alega.

Sí que se considera preciso centrar a causa de resolución no incumprimento das restantes 
obrigas contractuais esenciais por parte do contratista que resulta de aplicación en virtude 
do disposto no artigo 223 f) do Real Decreto Lexislativo 3/2011 do 14 de novembro unha 
vez acreditada a gravidade dos incumprimentos e o propio abandono do servizo por parte 
da contratista.

Consta informe de Intervención de 21.10.2021.

Consta ditame do Consello Consultivo de Galicia de 03.11.2021.

Consta informe da Secretaría Municipal de 05.11.2021.

Oído o Consello Consultivo de Galicia; tendo en conta a dilación no tempo que tiveron os 
trámites  de  resolución  do  contrato  de  referencia  tras  a  sustanciación  de  varios 
procedementos xudiciais cos efectos que tal circunstancia poidan ter sobre o seu obxecto, 
a circunstancia de abandono do servizo que se considerou probada na súa instrucción e a 
débeda acumulada que acredita o organismo de recadación provincial; considerando que 
non transcurriron os prazos para a resolución do expediente tras do acordo de suspensión 
adoptado  e  debidamente  notificado  aos  interesados  e  que  por  parte  do  Concello 
solicitouse o informe preceptivo do Consello Consultivo tal e como establece a lexislación 
vixente; de acordo cos informes incorporados ao expediente e o informe da Secretaría 
Municipal de 05.11.2021 e ao abeiro do artigo 109 do Real Decreto 1098/2001, que aproba 
o  Regulamento  da  Lei  de  Contratos  de las  Administraciones  Públicas,  e  polo  que  se 
propón a adopción polo Pleno Municipal do seguinte,

ACORDO:

1.Desestimar  as  alegacións  e  solicitudes  presentadas  pola  UTE  Escor  S.L.  e  Soil 
Recovery  S.L  en  base  á  motivación  dos  antecedentes  da  presente  Resolución 
considerando  que  concorre  a  causa  de  resolución  do  artigo  223  f)  do  Real  Decreto 
Lexislativo  3/2011  do  14  de  novembro  “O  incumprimento  das  restantes  obrigas 
contractuais esenciais”  e non a alegada polo contratista nos seus escritos presentados 
nesta  Administración  “Imposibilidade  de  executar  a  prestación  nos  termos  inicialmente 
pactados” prevista no artigo 223 g) do Real Decreto Lexislativo 3/2011 do 14 de novembro 
ordenando a acumulación co expediente 2307/2021 ao gardar entre sí unha identidade 
sustancial.

2.Resolver  o  contrato  de  xestión  indirecta  da  concesión  do  servizo  de  tratamento  de 
residuos industriais non perigosos na plataforma loxística inversa do polígono industrial 
“Sete Pías” no termo municipal  de Cambados por incumprimento culpable das obrigas 
contractuais esenciais por parte da contratista, e ordenar a incautación das garantías do 
contrato.

3.Notificar a presente Resolución aos interesados no expediente.”

Sometido a votación o Pleno,  por unanimidade dos seus membros presentes no acto, 
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adopta o seguinte,

ACORDO:

1.Desestimar  as  alegacións  e  solicitudes  presentadas  pola  UTE  Escor  S.L.  e  Soil 
Recovery  S.L  en  base  á  motivación  dos  antecedentes  da  presente  Resolución 
considerando  que  concorre  a  causa  de  resolución  do  artigo  223  f)  do  Real  Decreto 
Lexislativo  3/2011  do  14  de  novembro  “O  incumprimento  das  restantes  obrigas 
contractuais esenciais”  e non a alegada polo contratista nos seus escritos presentados 
nesta  Administración  “Imposibilidade  de  executar  a  prestación  nos  termos  inicialmente 
pactados” prevista no artigo 223 g) do Real Decreto Lexislativo 3/2011 do 14 de novembro 
ordenando a acumulación co expediente 2307/2021 ao gardar entre sí unha identidade 
sustancial.

2.Resolver  o  contrato  de  xestión  indirecta  da  concesión  do  servizo  de  tratamento  de 
residuos industriais non perigosos na plataforma loxística inversa do polígono industrial 
“Sete Pías” no termo municipal  de Cambados por incumprimento culpable das obrigas 
contractuais esenciais por parte da contratista, e ordenar a incautación das garantías do 
contrato.

3.Notificar a presente Resolución aos interesados no expediente.

4. Expediente 3854/2021. Proposta do Grupo Municipal Somos Cambados en contra 
do  peche  das  Oficinas  de  ABANCA  e  a  prol  da  ampliación  de  servizos  para  a 
cidadanía de Cambados.

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS
Abanca  vén  de  comunicar  que  no  vindeiro  mes  pechará  definitivamente  a  súa  oficina  na 
parroquia de Corvillón. Esta decisión, deixará a toda a parroquia sen ningunha entidade onde 
oder realizar xestións e operacións bancarias. Isto significa unha grave perda de servizos para 
a veciñanza,  non só da Parroquia  de Corvillón senón para todos os clientes  e clientas  da  
contorna.
Esta situación que enfrontamos agora é consecuencia directa do goberno do Partido Popular 
na Xunta de Galicia,  que,  con Feijóo ao fronte,  capitaneou a fusión de Caixanova e Caixa 
Galicia, para privatizalas nun proceso que supuxo un rescate de máis de 9000 millóns de cartos 
públicos- e a continuación malvendela polo 10% dese importe ao maior grupo financeiro de 
Venezuela, dirixido por Juan Carlos Escotet.
O plan de liquidación das caixas públicas galegas implicou unha sangría constante de peches e 
desaparición de servizos e postos de traballo por todo o país. Abanca reducíu á metade o seu 
número de oficinas,  ao mesmo tempo que aplicaba unha suba abusiva das comisións polo 
mantemento das contas bancarias e recortaba significativamente os horarios de atención e os 
servizos presenciais.
A  obra  social  de  promoción  de  actividades  educativas,  sociais  e  culturais  para  mellorar  a 
sociedade galega quedou enterrada xunto coas caixas públicas. Abanca é agora unha empresa 
privada que vela unicamente polos seus beneficios económicos. Porén,  sigue contando coa 
complicidade de Feijóo dende a Xunta de Galicia, quen lle concede unha subvención para que 
instale caixeiros automáticos nos municipios, sendo os concellos (outra vez os cartos públicos)  
os que terán que sufragar todos os gastos.
O peche da Oficinas Bancaria de Corvillón súmase ao recente peche da sucursal Banco Caixa 
Geral de Cambados hai un ano, unha vez que foi adquirida esta entidade por Abanca en 2019,  
polo que o peche novmaente desta sucursal de Abanca en Corvillón vai supoñer que a oficina 
de Cambados teña que atender aos clientes de tres sucursais bancarias que estaban aberta  
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ata fai pouco, e que sumando ás limitacións horarias dos servizos presenciais que se prestan 
ao público, vai incrementar notablemente as colas e polo tanto reducir a calidade dos servizos 
bancarios que se presta á veciñanza.
O goberno municipal  xa manifestou a total  disconformidade do Concello de Cambados coa 
medida anunciada e reclamar o mantemento das oficinas existentes no termo municipal así 
como  a  instalación,  á  maior  brevidade  posible,  dun  caixeiro  automático  na  parroquia  de 
Corvillón, tendo en conta os graves prexuízos sociais e económicos que o peche provocará, no  
caso de que as demandas do concello non sexan atendidas, e ante o deterioro dos servizos 
bancarios no noso municipio.
Por  todo  o  exposto  anteriormente,  solicitámoslle  ao  Pleno  da  Corporación  do  Concello  de 
Cambados que adopte o seguinte ACORDO:
Primeiro.- Retirar os fondos económicos municipais de Abanca e o peche das contas bancarias 
e iniciar unha rolda de contactos coas asociacións e colectivos municipais de toda índole para 
valorar o peche conxunto de todas as contas de Abanca e promover unha campaña informativa 
entre a veciñanza para proceder do mesmo xeito.
Segundo.- Buscar calquera alternativa que permita recuperar o servizo bancario no municipio a 
través  doutra  entidade  financeira,  asesoría  bancaria  ou  fórmula  similar  que  poida  ser 
implantada no termo municipal para resolver o problema creado á veciñanza pola marcha de 
Abanca.
Terceiro.- Solicitar da FEGAMP que a través da consulta que está a realizar aos municipios do 
número de oficinas pechadas en todo o territorio galego, promova unha reunión conxunta entre 
os municipios afectados pola privatización de servizos á cidadanía.
Cuarto.- Trasladar á Dirección de Abanca, ao Parlamento Galego e á Xunta de Galicia o noso 
desacordo polas consecuencias económicas e sociais negativas que esta decisión unilateral de 
Abanca traerá para a clientela desta entidade na parroquia de Corvillón e en todo o municipio.
Quinto.-  Instar  a  D.  Alberto  Núñez  Feijóo,  como  presidente  da  Xunta  de  Galicia,  a  dar 
explicacións públicas do resultado da liquidación do sistema de caixas públicas galegas, a súa 
privatización e malvenda: balance económico da operación e custo social  para a cidadanía 
galega.
Sexto.- Emprender todas as accións necesarias de mobilización social para expresar a rotunda 
oposición do noso municipio coa medida adoptada por Abanca, coordinand concentracións de 
protesta, campañas informativas e calquera outra que se acorde para evitar o deterioro dos 
servizos e a atención á nosa veciñanza.”

Dasé  conta  tamén  do  ditame  favorable  emitido  pola  Comisión  Informativa  de  Muller, 
Igualdade e Réxime Interior, en sesión ordinaria celebrada o día 29 de setembro de 2021, 
propoñéndolle ao Pleno da Corporación a adopción de acordo no seguinte sentido: 

“...
PRIMEIRO.- Buscar calquera alternativa que permita recuperar o servizo bancario no municipio 
a  través  doutra  entidade  financeira,  asesoría  bancaria  ou  fórmula  similar  que  poida  ser 
implantada no termo municipal para resolver o problema creado á veciñanza pola marcha de 
Abanca.

SEGUNDO.- Solicitar da FEGAMP que a través da consulta que esta a realizar aos municipios 
do número de oficinas pechadas en todo o territorio galego, promova unha reunión conxunta 
entre os municipios afectados pola privación de servizos á cidadanía.
 
TERCEIRO.- Trasladar á Dirección de Abanca, ao Parlamento Galego e á Xunta de Galicia o 
noso  desacordo  polas  consecuencias  económicas  e  sociais  negativas  que  esta  decisión 
unilateral de Abanca traerá para a clientela desta entidade na parroquia de Corvillón e en todo 
o municipio.
 
CUARTO.-  Instar  a  D.  Alberto  Núñez  Feijóo,  como presidente  da  Xunta  de  Galicia,  a  dar  
explicacións públicas do resultado da liquidación do sistema de caixas públicas galegas, a súa 
privatización e malvenda: balance económico da operación e custo social para a cidadanía 
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galega.

QUINTO.-  Emprender  todas  as  accións  necesarias  de  mobilización  social  para  expresar  a 
rotunda  oposición  do  noso  municipio  coa  medida  adoptada  por  Abanca,  coordinando 
concentracións de protesta, campañas informativas e calquera outra que se acorde para evitar  
o deterioro dos servizos e a atención á nosa veciñanza.”

O Sr.  Cordal Rodríguez (Somos Cambados) di  que desde se presentou esta moción a 
finais do mes de agosto Abanca rectificou parcialmente coa instauración da cita previa para 
a atención da oficina de Corvillon. Non obstante, manifesta, consideramos preciso manter a 
moción e manterse alerta para acadar o mantemento do servizo.

O Sr. Abal Varela (Cambados Pode) da conta de que os veciños de Oubiña quedaron sen 
a oficina de Puente Arnelas, cuestión á que non se fai referencia na moción discriminando 
aos vecinos de Oubiña en relación aos de Corvillón.

Plantea,  como emenda a inclusión dos vecinos de Oubiña na moción e unha segunda 
emenda para  “Instar a todas as entidades bancarias con presencia no noso municipio a 
que non apliquen comisión bancarias abusivas aos veciños de Cambados en particular aos 
colectivos mais vulnerables como desempregados, pensionistas etc…”

O Sr. Caamaño Rivas (BNG) fai alusión a reducción de servizos pola pandemia por parte 
das entidades bancarias.  Da conta da presentación dunha iniciativa parlamentaria para 
controlar os desmanes da banca relativos a reducción de oficinas, persoal e as comisión 
abusivas.

Defende, en consonancia co seu partido político, a existencia dunha banca pública e as 
ganancias e a extorsión a nivel  privado con servizos precarios. Adianta que apoiarán a 
proposta.

O Sr.  Lago Ozón (PsdeG-PSOE) di  que esta situación ven derivada dun trasfondo de 
reestructuración bancaria e de privatización que deu lugar a este tipo de medidas. Da conta 
das xestións realizadas con Abanca por parte do goberno municipal que deu como froito 
que a oficina se mantivese aberta. Di que a proposta debe enmarcarse nun contexto de 
demanda e extenderse en relación a todas as oficinas do rural en Galicia.

A Sra. Alcaldesa fai referencia a que a moción, no seu punto segundo, fai referencia ao 
mantemento do servizo bancario en todo o municipio.

O Sr. Aragunde Aragunde (PP) di estar a favor co sentido da moción pero, semella, que 
busca atacar  á Xunta.  Explica  que os  mercados mudaron nos últimos anos e  Abanca 
tamén. Afirma que se vaticinaron fusións ante a reestructuración bancaria e en Galicia 
apostouse por unha fusión das Caixas que, vista a envergadura da situación económica, 
non foi suficiente.

Di que esta reestructuración levou como consecuencia a compra de Abanca por capital 
privado coa perda de condicións favorables que se dispoñían neste servizo bancario.

Di non querer que pechen as oficinas de Abanca en Corvillón nin en Oubiña e por iso 
apoiarán a moción a excepción do punto nº 5 que considera partidista.

O Sr.  Cordal  Rodríguez (Somos Cambados)  di  que esta  mesma moción se presentou 
noutros  Concellos  e  se  votou  a  favor  por  unanimidade  dos  grupos  políticos  (pon  por 
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exemplo o Concello de Poio).

Fai  unha  critica  ao  proceso  de  reestructuración  das  caixas  e  di  que  se  trata  dunha 
reclamación xeral e considera que se debe solucionar este problema. Da conta doutros 
peches como foron os das oficinas de Dena e Barrantes.

O Sr. Abal Varela (Cambados Pode) di que se pechou a de Pontearnelas e replica que se 
pechase a de Dena e Barrantes. Incide en que a emenda se faga extensiva aos veciños de 
Oubiña porque tamén os discrimina, e solicita que se tome en consideración a súa petición 
de celebración de Plenos mensuais e critica a cultura democrática do Concello.

A Sra. Alcaldesa di que a proposta é xenérica e defende a todos os veciños do Concello.

O Sr. Caamaño Rivas (BNG) defende unha banca pública, e critica a teoría do “banco forte” 
e as súas consecuencias para os traballadores, ao tempo que pon de manifesto a inxustiza 
dos beneficios repartidos entre directivos e a conseguinte peche de oficinas.

O Sr. Lago Ozón (PsdeG-PSOE) di que a moción se pode aplicar á totalidade do rural 
galego e por iso, considera, que a emenda non procede. En relación ao tono partidista 
considera que tamén existe nas mocións do PP.

O Sr. Aragunde Aragunde (PP) di que este modelo, aínda que non guste, é o que hai, e  
que ou nos adaptamos ou as consecuencias serán mais negativas aínda.

(Ás 21:40 horas incorpórase á sesión a Sra. Rodríguez Pérez)
 
Insiste en que, ou se suprime o punto quinto, ou o seu grupo absterase na votación.

O Sr. Cordal Rodríguez (Somos Cambados) di que se presentou unha moción fai mais dun 
ano no Concello de Vilanova de Arousa que foi aprobada nos mesmos termos. 

Considera lóxico que se reivindique e demande o mantemento de oficinas dentro do termo 
municipal.

A Sra. Alcaldesa pregunta por si é necesario votar a emenda ou se, pola contra, o grupo 
propoñente non a acepta xa non se toma en consideración.

O Sr.  Secretario  aclara que non Plenos estanse a votar  as  emendas que plantean os 
concelleiros.

O Sr. Abal Varela (Cambados Pode) da lectura á emenda presentada que di,  “Instar a 
todas  as  entidades  bancarias  con  presencia  no  noso  municipio  a  que  non  apliquen 
comisión bancarias abusivas aos veciños de Cambados en particular aos colectivos mais 
vulnerables como desempregados, pensionistas etc…”

A Sra. Alcaldesa di que o Regulamento  Orgánico do Concello establece que as emendas, 
a salvo das que xurdan no debate do asunto, deben presentarse por escrito. Considera que 
a emenda debería haberse presentado por escrito xa que esta proposta xa se debatira nun 
Pleno anterior.

(A  Sra.  Alcaldesa  chama  repetidamente  a  atención  ao  Sr.  Abal  Varela  polas  súas 
interrupcións lembrándolle que non está no uso da palabra e, unha vez que lle comunica 
por  carta  vez  que  garde  silencio  con  advertencia  previa  de  expulsión,  ordénalle  que 
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abandone o Pleno Municipal)

(Ás  21:47  horas  a  Sra.  Alcaldesa  abandoa  a  sesión  quedando  interrumpida 
momentáneamente).

(Ás  21:49 horas o  Sr.  Abal  Varela  abandona de forma definitiva  a  sesión tras da súa 
expulsión).

(Ás 21:50 reincorpórase á sesión a Sra. Alcaldesa reiniciándose o Pleno).

A Sra. Alcaldesa en relación ao incidente anterior pon de manifesto que, namentres sexa 
alcaldesa non vai consentir faltas de respeto a concelleiros no curso dos Plenos e incide en 
que chamou a atención ao Sr. Abal Varela cinco veces seguidas antes de ordearlle que 
abandonara a sesión.

Sometida a votación a emenda do Partido Popular relativa á retirada do punto quinto do 
ditame o Pleno por sete votos dos concelleiros integrados no grupo municipal do PP e oito 
en contra dos grupos municipais  de PsdeG-PSOE, Somos Cambados e BNG rexeita a 
emenda anterior.

Sometido a votación o ditame o Pleno por oito votos a favor dos concelleiros integrados 
nos grupos municipais de PsdeG-PSOE, Somos Cambados e BNG e sete abstencións dos 
concelleiros integrados no grupo municipal do PP adopta o seguinte,

ACORDO:

PRIMEIRO.-  Buscar  calquera  alternativa  que  permita  recuperar  o  servizo  bancario  no 
municipio a través doutra entidade financeira,  asesoría bancaria ou fórmula similar  que 
poida ser implantada no termo municipal para resolver o problema creado á veciñanza pola 
marcha de Abanca.

SEGUNDO.-  Solicitar  da  FEGAMP  que  a  través  da  consulta  que  esta  a  realizar  aos 
municipios  do número de oficinas  pechadas en todo o territorio  galego,  promova unha 
reunión conxunta entre os municipios afectados pola privación de servizos á cidadanía.
 
TERCEIRO.- Trasladar á Dirección de Abanca, ao Parlamento Galego e á Xunta de Galicia 
o noso desacordo polas consecuencias económicas e sociais negativas que esta decisión 
unilateral de Abanca traerá para a clientela desta entidade na parroquia de Corvillón e en 
todo 
o municipio.
 
CUARTO.- Instar a D. Alberto Núñez Feijóo, como presidente da Xunta de Galicia, a dar 
explicacións públicas do resultado da liquidación do sistema de caixas públicas galegas, a 
súa  privatización  e  malvenda:  balance  económico  da  operación  e  custo  social  para  a 
cidadanía galega.

QUINTO.- Emprender todas as accións necesarias de mobilización social para expresar a 
rotunda  oposición  do  noso  municipio  coa  medida  adoptada  por  Abanca,  coordinando 
concentracións de protesta, campañas informativas e calquera outra que se acorde para 
evitar o deterioro dos servizos e a atención á nosa veciñanza.
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5.  Expediente  3884/2021.  Proposta  do  Grupo  Municipal  do  B.N.G.  en  contra  da 
redución do profesorado nos centros de ensino do Concello de Cambados.

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS
Nos  vindeiros  días  do  mes  de  setembro  iniciarase  o  novo  curso  escolar  2021-2022,  que 
novamente virá condicionado pola pandemia da covid-19, una situación que debería supor un 
reforzo  de  profesorado  e  persoal   non  docente  nos  centros  educativos  de  Galiza;  pois  a 
experiencia  dos  pasados  18  meses  de  pandemia  ten  demostrado  o  papel  fundamental  do 
sistema educativo e a idoneidade do ensino presencial sempre que se garantan as medidas  
sanitarias de protección.
Todos e todas lembramos que no pasado mes de setembro do anterior curso escolar a Xunta 
de Galiza negábase a dotar os centros do persoal para o seu funcionamento coa seguridade 
sanitaria  suficiente,  véndose obrigada pola  presión  social  a  mudar  o seu posicionamento  e 
aumentar o número de profesores e profesoras, aínda que n on chegou a cubrir totalmente as 
necesidades, o que supuxo a discriminación dalgún alumnado sobre outro, especialmente polas 
diferenzas de tramos horarios.
Desgraciadamente pode comprobarse que tanto O DOG do pasado 6 de agosto como nas 
comunicacións feitas aos centros de ensino secundario,  a intención da Xunta de Galiza de 
volver aos recortes nos centros de ensino público.
Ademais,  no caso do concello de Cambados a Xunta de Galiza, xa o curso pasado, cando 
aínda estábamos case no inicio da pandemia, anunciara a supresión de profesorado en dous 
centros,  o  CEIP  Antonio  Magariños  e  EEI  A  Pastora.  Anuncio  que  despois  de  diversas 
mobilizacións  da  comunidade  educativa  e  do  concello  rexeitando  a  medida,  quedou  só  na 
redución nun dos centros.
A supresión de 2 postos de traballo docentes no CEIP de Corvillón e na EEI A Pastora aparece 
xa  publicada  no  DOG;  e  os  equipos  directivos  dos  IES  Francisco  Asorey  e  IES  Ramón 
Cabanillas recibiron a comunicación de que o vindeiro curso entre ambos centros contarán con 
9 profesoras  menos que no pasado curso,  supresións ás que está previsto  se lles sume o 
recorte doutras 9 docentes no curso 2022-2023.
O BNG considera inaceptables estes recortes e que non teñen ningunha xustificación tento en 
conta a situación na que estamos, o descoñecemento dos efectos das novas variantes da covid, 
a importancia social que ten o servizo público de ensino para a nosa comunidade e o papel que 
asumiron os centros educativos nesta situación de crise sanitaria. Ademais ven de demostrarse 
que a redución da ratio polo aumento do profesorado, no pasado curso escolar, supuxo unha 
mellora obxectiva nos resultados académicos do alumnado.
O BNG que ven de presentar, no Parlamento Galego, unha iniciativa de queixa pola situación 
descrita nesta moción, considera que este asunto é de suficiente importancia como para ser 
tratado e debatido na próxima sesión plenaria do Concello de Cambados,  coa intención de 
instar á Xunta de Galiza a:

 1.- Que  manteña no concello de Cambados nos dous vindeiros cursos escolares, como 
mínimo, o mesmo profesorado co que contaron no curso pasado 2020-2021.

 2.- Que se proceda a reducir de xeito progresivo o número de alumnado  por aula en 
todos  os  niveis  educativos,  camiñando  así  cara  un  ensino  no  que  por  parte  do 
profesorado poida procederse a unha atención individualizada do seu alumnado que 
permita atender ás súas especificidades e por tanto mellore os resultados educativos.

 3.-  Que arbitre  as  medidas  precisas  para  que  non  haxa  discriminación  en  canto  a 
tramos  horarios  no  alumnado  dos  mesmos  niveis  educativos  polo  feito  de  estar 
escolarizados en diferentes centros.” 

O Sr. Caamaño Rivas (BNG) di que xa no curso anterior houbo unha polémica en relación 
ao número de profesores e reducción de aulas que funcionou correctamente, e que debería 
manterse esta ratio que xenerou seguridade para evitar que se continue deteriorando o 
ensino público. Que xa dende o ano 2009 se prescindíu nos centros de Cambados das 
figuras do orientador e do profesor de apoio, o que supuxo uns 900 en toda Galicia, algo 
que  foi  dexenerando  paulatinamente  e  que  tivo  como  consecuencia  que  os  docentes 
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tiveran que comezar a atender a nenos con necesidades especiais.
Agora con esta  nova redución do orzamento  para  o  ensino público  se agardaba unha 
situación semellante, logo do avance experimentado no curso anterior, e por iso  plantexan 
esta proposta na que se recollen puntos moi xerais  pero que redundan en beneficio da 
calidade do ensino público.

O Sr. Cordal Rodríguez (Somos Cambados) di estar totalmente de acordo coa proposta 
presentada.

O Sr. Lago Ozón (PsdeG-PSOE) di estar a favor da proposta e da defensa dos servizos 
públicos na que os profesores teñen que atoparase nunha situación docente axeitada.

Lembra que o Concello tamén mantivo os reforzos en limpeza e desinfección nos colexios. 
Solicita aclaración ao Sr. Caamaño Rivas en relación ao punto 3º da proposta.
 
O Sr. Caamaño Rivas (BNG) formula as explicacións correspondentes tendo en conta os 
horarios de mañán e tarde dos docentes.

O Sr. Aragunde Aragunde (PP) di que van votar a favor da proposta e non se pode votar na 
súa contra. Di que non pode votar en contra de ter mais profesores ou mellores ratios.  
Apunta a que Galicia ten unha das mellores ratios de España en materia educativa con 
menos cartos na actualidade.

Di que a Xunta si fixo esforzos (ampliando plantillas), non só o Concello. Di estar de acordo 
coa proposta tendo en conta que se as cousas se poden mellorar haberá que melloralas.

A  Sra.  Alcaldesa  felicita  ao  Sr.  Caamaño  Rivas  pola  linguaxe  inclusiva  da  moción  e 
interpela ao Sr. Caamaño en relación a se os recortes de 9 profesoras ao que alude na 
proposta se refire a mulleres.

O Sr.  Caamaño Rivas  (BNG)  di  non  poder  confirmar  nese  momento  que  sexan  todas 
mulleres.

Sometido a votación o Pleno, por unanimidade dos seus membros, adopta o seguinte,
ACORDO:

Instar á Xunta de Galiza a:
1. Que  manteña  no  concello  de  Cambados  nos  dous  vindeiros  cursos  escolares, 

como mínimo, o mesmo profesorado co que contaron no curso pasado 2020-2021.
2. Que se proceda a reducir de xeito progresivo o número de alumnado  por aula en 

todos os  niveis  educativos,  camiñando  así  cara  un ensino  no que por  parte do 
profesorado poida procederse a unha atención individualizada do seu alumnado que 
permita  atender  ás  súas  especificidades  e  por  tanto  mellore  os  resultados 
educativos.

3. Que arbitre  as  medidas  precisas  para  que  non  haxa  discriminación  en  canto  a 
tramos horarios  no alumnado dos mesmos niveis  educativos  polo  feito  de estar 
escolarizados en diferentes centros.

A  Sra.  Alcaldesa  retira  da  orde  do  dia  o  Expediente  4184/2021  de  proposta  do  Grupo 
Municipal Cambados Pode interesando a recuperación do servizo nocturno da Polícia Local 
durante as fins de semana e os festivos ante a ausencia no Pleno do propoñente.
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6.  Expediente  4187/2021.  Proposta  do  Grupo  Municipal  do  P.P.,  para  instar  ao 
Goberno a facilitar cobertura de persoal médico na atención primaria. 

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS
No  ano  2017,  o  “Estudo  sobre  Demografía  Médica”  elaborado  pola  Organización  Médica 
Colexial  e  o  Consello  Xeral  de  Colexios  Oficiais  de  Medicina  arroxaba  unha  conclusións 
contundentes:

 “Se está formando una bolsa de médicos sin especialidad que no pueden trabajar en el  
SNS y que, a pesar de superar la nota de corte del MIR, se quedan fuera”.

 “De  continuar  este  desajuste,  miles  de  médicos  se  quedarán  cada  año  sin  poder 
acceder a una plaza de formación sanitaria especializada (imprescindible para trabajar 
en el Sistema Nacional de Salud) y tras acabar la carrera se verán abocados al sector 
privado, el paro o la emigración”.

 “Por  otro  lado,  en  los  próximos  años  se  producirán  un  importante  número  de 
jubilaciones que necesitarán ser cubiertas por nuevos especialistas”

Froito  de  advertencias  como  estas,  reiteradas  por  parte  de  organizacións  profesionais  e 
xestores sanitarios, o Goberno de Mariano Rajoy creou un grupo de traballo sobre déficit de 
profesionais cuxas conclusións se expuxeron ao Consello Interterritorial do Sistema Nacional 
de Saúde a comezos do 2018.

Como  resultado  deste  estudo,  o  pleno  do  Consello  Interterritorial  do  24  de  abril  de  2018 
adoptou diversos acordos como:

 Revisar  os  requisitos  de  acreditación  de  centros  e  unidades  docentes  nas 
especialidades de medicina de familia e pediatría de atención primaria.

 Modificar  a  Lei  de  ordenación  das  profesións  sanitarias,  para  establecer  un 
procedemenos máis áxil e flexible para acreditar centros e unidades docentes para a 
formación sanitaria especializada.

 Modificar a Lei do Estatuto Marco do persoal estatutario dos servizos de saúde para 
incentivar a provisión de prazas de difícil cobertura.

 Ademáis,  contábase  con  ter  a  finais  de  2018  completado  o  Rexistro  Estatal  de 
Profesionais  Sanitarios e poder,  a través del,  realizar  un estudo de necesidades de 
especialistas a nivel nacional.

Pouco menos dun mes e medio despois deses acordos, aprobados por unanimidade, tamén 
por gobernos autonómicos socialistas, o PSOE accedía ao Ministerio de Sanidade.

Desde entón pasaron xa tres anos e catro ministros pero non hai un avance en ningún destes  
temas  que  todas  as  Comunidades  Autónomas,  en  abril  de  2018,  consideraron  que 
correspondía ao Goberno de España resolver.

A pesares das dificultades que o sistema ofrece para acreditar centros e atopar titores, a Xunta 
de Galicia foi incrementando progresivamente as prazas de formación sanitaria especializada 
ofertada ata levar xa varios anos cubrindo o 100% das prazas que o Ministerio acredita para a  
formación de especialistas en medicina familiar e comunitaria ou pediatría de atención primaria. 
Unha formación cuxo financiamento é asumido de xeito íntegro pola comunidade autónoma.

Por outra banda, máis alá da formación de novos profesionais na medicina está a estabilización 
das prazas dos que están actualmente en exercicio, unha estabilización que está fortemente 
obstaculizada  polo mantemento de límites nas taxas de reposición de emprego público por  
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parte do Goberno de España.

Galicia solicitou reiteradamente en todos os foros institucionais en materia de Función Pública 
a eliminación das taxas de reposición, porque son o factor que determinou a situación de alta  
temporalidade no emprego público. Lamentablemente, o Goberno central decidiu mantelas.

Ademais  Galicia  foi  a  única  comunidade que presentou unha  proposta  formal  ao  Goberno 
central de reforma do Estatuto Básico do Emprego Público para eliminar as taxas de reposición  
e,  ademais,  habilitar  a  oferta  anticipada das  prazas que se prevé que quedarán vacantes 
previstas  nos  próximos  dous anos  para  que os emregados públicos  que se xubilan  sexan 
relevados por persoal fixo. Esta proposta tampouco foi aceptada polo goberno.

Desde a Xunta de Galicia tense reiterado esta solicitude aos distintos gobernos centrais. No 
2014 solicitouse por carta aos ministros Cristóbal Montoro e Ana Mato o incremento ata o 50% 
de ese límite. En decembro de 2016 trasladouse á ministra Dolors Montserrat unha serie de 
temas prioritarios para Galicia encabezada pola eliminación dos límites na taxa de reposición, 
unha solicitude que foi repetida posteriormente ante as catro persoas que ocuparon o Ministerio 
de Sanidade desde que Pedro Sánchez é Presidente do Goberno.

Na  última  ocasión,  remitíuse  á  Ministra  Carolina  Darias  un  acordo  por  unanimidade  no 
Parlamento de Galicia o 14 de novembro de 2020 a raíz  dunha moción,  precisamente,  do 
Grupo  Socialista  e  na  que  se  lembraba  que  tamén  as  conclusión  da  Comisión  de 
Reconstrución  creada  no  Congreso  incluían  esta  recomendación.  O  ditame en  materia  de 
Sanidade, aprobado no Pleno do Congreso do 22 de xullo de 2020 cos votos favorables de PP, 
PSOE, Unidas Podemos e Ciudadanos e cos votos en contra de VOX e dos nacionalistas 
(incluído o BNG) recollía a recomendación de “Eliminar la tasa de reposición de efectivos para 
así terminar con la precariedad laboral”.

A  pesares  desta  posición  maioritaria  do  Congreso,  do  acordo  unánime  do Parlamento  de 
Galicia e das reiteradas peticións da Xunta e doutros gobernos autonómicos, o Goberno de 
Sánchez mantivo, nos Orzamentos Xerais do Estado para 2021 unha taxa de reposición que 
impide ás administracións sanitarias convocar todas as súas prazas vacantes.

Malia o contexto económico dos últimos anos, o Servizo Galego de  Saúde, en cumprimento do 
compromiso  de  dotar  de  estabilidade  aos  seus  cadros  de  persoal,  publicou 
ininterrompidamente desde o 2012 un novo decreto de oferta de emprego público cada ano, 
esgotando sempre a taxa máxima de reposición de efectivos autorizada en cada momento pola 
lexislación  básica  do  Estado,  cunha  oferta  total  de  8.112  prazas  nestes  anos,  priorizando 
ademais a convocatoria nas categorías que traballan en atención primaria.

É dicir, a Xunta de Galicia convocou todas as prazas de persoal sanitario que lle permitíu o 
Goberno de España en cada momento mentres que o actual Goberno de España, conformado 
por  partidos  que  levan  anos  pedindo  a  supresión  dos  límites  ás  taxas  de  reposición  de 
efectivos no eiro sanitario, continúan a mantelas, impedindo a convocatoria de novas prazas.

Nese escenario,  a combinación da escaseza de novos especialistas incorporados mediante 
formación especializada coa limitación da dotación de prazas derivada dos límites nas taxas de 
reposición provocan unha  carencia de persoal médico especialista dispoñible que dificulta de 
xeito  moi  notable,  no  inmediato,  o  reforzo  de  prazas  e  a  cobertura  de  substitucións  ou 
vacacións pero, o que é aínda máis grave, que compromete a medio e longo prazo a asistencia 
sanitaria da nosa poboación, especialmente no que se refire a especialidades deficitarias como 
medicina familiar e comunitaria e pediatría de atención primaria.

Polo exposto, o Grupo Municipal Popular no concello de Cambados, presenta a seguinte:
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PROPOSTA DE ACORDOS

1.- Solicitar ao Goberno de España unha habilitación, de forma extraordinaria, dos centros de 
saúde necesarios para que teñan a consideración de centros acreditados para a formación, así  
como aos profesionais  especialistas  en Medicina Familiar  e Comunitaria  precisos para que 
poidan actuar como titores na formación de residentes.

2.-  Solicitar  ao  Goberno  de  España  unha  convocatoria  extraordinaria  de  prazas  MIR  que 
permita incorporar mais profesionais ao noso sistema sanitario e resolver o déficit de médicos 
en primaria e á Xunta de Galicia que cubra a totalidade desas prazas acreditadas e financie o 
100% destas prazas con cargo aos seus orzamentos.

3.-  Esixir  ao Goberno de España que,  máis alo destas medidas extraordinarias,  cumpra os 
acordos  do  Consello  Interterritorial  do  Sistema  Nacional  de  Saúde  de  abril  do  ano  2018 
relativos  ás  reformas  estruturais  precisas  para  flexibilizar  e  axilizar  o  procedemento  de 
acreditación de unidades docentes e os seus requisitos, permitindo a formación anual de máis 
profesionais especialistas.

4.- Esixir ao Goberno de España que cumpra os acordos do Pleno do Congreso dos Deputados 
e do Parlamento de Galicia sobre a necesaria eliminación das limitacións impostas para as 
taxas de reposición de efectivos nos sistemas sanitarios públicos autonómicos.

5.- Dar traslado destes acordos ao Goberno de España, á Xunta de Galicia, ao Congreso dos 
Deputados e ao Parlamento de Galicia”.

O Sr. Aragunde Aragunde (PP) da lectura aos acordos da proposta e incide na posibilidade 
de que persoal que remate a carreira poida sumarse aos centros sanitarios tutelados por 
profesionais con ampla experiencia reforzando especialmente os servizos de pediatría.

O Sr. Caamaño Rivas (BNG) considera que se trata dunha moción moi sesgada e non 
aposta pola sanidade pública tan só poñendo a agulla no goberno central.

Di que nos últimos dez anos se esnaquizou a sanidade pública galega, sen a previsión das 
xubilacións nunha situación de caída libre. Da conta da celebración dunha manifestación o 
vindeiro domingo.

O goberno estatal ten a responsabilidade na aplicación da taxa de reposición de efectivos 
pero plantea unha emenda a proposta na que interesa:

“1.- Garantir a capacidade e calidade docente para atender a formación d@s profesionias 
MIR.
2.-  Elaborar  con  urxencia  o  Plano  de  Ordenación  de  RRHH,  para  identificar  as 
necesidades  de  persoal  de  cada  colectivo  e  proceder  á  súa  cobertura,  en  todas  as 
categorias.
3.-  Rematar  coa  política  de  precariedade  e  explotación  na  contratación,  ofertando 
contratos dignos para evitar que sigan marchando profesionais ben cara a privada ou o 
estranxeiro.
4.- Proposta en marcha dun plan de retorno e captación dos profesionais que emigraron ou 
optaron pola sanidade privada, baseado na convocatoria de todas as prazas a estabilidade 
laboral e eliminación da precariedade na contratación.
5.-  Incorporación  á  Carteira  de  Servizos  de  Atención  Primaria  de  categorias 
imprescindibeis  para  prestar  unha atención integral  e  descolapsar  as listas  de espera: 
persoal de psicoloxía e farmacia clínica, terapeutas ocupacionais, logopedas, traballadoras 
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sociais, podólogos ...
6.- Pór en marcha a carteira de servizos e recoñecer o mapa de competencias de cada 
categoría profesional:  enfermaría, fisioterapia, matronas, TCAEs, PSXs, celador@s, ..  e 
das  outras categorías que habería que incorporar.  Persoal  cualificado,  preparado para 
exercer  a  súa  propia  carteira  de servizos  e  con elo  contribuír  a  unha  mellor  calidade 
asistencial e a desconxestionar as axendas.”

A Sra. Alcaldesa insiste en que as emendas deben presentarse por escrito e considera a 
emenda presentada como unha ampliación da proposta que mesmo pode desnaturalizar a 
proposta presentada polo grupo popular.

O Sr.  Cordal  Rodríguez (Somos Cambados) di  que a proposta presentada omite unha 
importante  parte  da  realidade.  Afirma que  nela  non  se  abordan  moitos  problemas  da 
sanidade pública galega. Considérase a favor de incluír as engadelas e aprobala neste 
sentido.

O Sr.  Lago Ozón (PsdeG-PSOE) considera  partidista a moción,  especialmente  na súa 
exposición  de  motivos.  Na  proposta  de  acordos  sitúase  máis  de  acordo.  Critica  a 
temporalidade  endémica do sector.  A  postura do seu grupo será  a  de abstención  por 
partidista e incompleta, conclúe.

O Sr. Aragunde Aragunde (PP) di que, sen prexuízo de que estea de acordo en relación 
coas engádegas que plantea o Sr. Caamaño, o certo e que chegan a desvirtuar a moción 
do Partido Popular e debería dispoñer de tempo para analizar o contido da emenda. 

Considera ao Sr. Caamaño Rivas como unha das persoas mais sensatas deste Pleno, non 
dubida  da  súa  palabra,  pero  polos  razoamentos  anteriores  afirma  que  van  votar 
favorablemente a proposta inicial.

O Sr. Caamaño Rivas (BNG) pide mais realismo á proposta pero non di que o seu grupo 
non ten inconvinte en retirar esa emenda e absterse na proposta inicial.

O  Sr.  Cordal  Rodríguez  (Somos  Cambados)  incide  en  que  nos  atopamos  ante  unha 
realidade parcial e que se van abster.

O Sr. Lago Ozón (PsdeG-PSOE) ratifica a postura e incide na falta de persoal como causa 
da problemática.

O Sr. Aragunde Aragunde (PP) di agradecer a postura do resto dos grupos ao facilitar coa 
súa abstención a aprobación da proposta e agradecer o bo clima xenerado na segunda 
parte que é o que demandan os veciños e veciñas de Cambados (escenario de diálogo e 
debate). Considera un exemplo do que debe facerse noutras ocasións.

Sometido a votación o Pleno, por sete votos a favor dos concelleiros integrados no grupos 
municipal de PP e oito abstencións dos concelleiros integrados nos grupos municipais de 
PsdeG-PSOE, Somos Cambados e BNG adopta o seguinte,

ACORDO:

Primeiro.- Solicitar ao Goberno de España unha habilitación, de forma extraordinaria, dos 
centros de saúde necesarios para que teñan a consideración de centros acreditados para 
a formación, así como aos profesionais especialistas en Medicina Familiar e Comunitaria 
precisos para que poidan actuar como titores na formación de residentes.
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Segundo.-  Solicitar  ao Goberno de España unha convocatoria extraordinaria de prazas 
MIR que permita incorporar mais profesionais ao noso sistema sanitario e resolver o déficit 
de  médicos  en  primaria  e  á  Xunta  de  Galicia  que  cubra  a  totalidade  desas  prazas 
acreditadas e financie o 100% destas  prazas con cargo aos seus orzamentos.

Terceiro.-  Esixir  ao Goberno de España que,  máis aló destas medidas extraordinarias, 
cumpra os acordos do Consello Interterritorial do Sistema Nacional de Saúde de abril do 
ano  2018  relativos  ás  reformas  estruturais  precisas  para  flexibilizar  e  axilizar  o 
procedemento de acreditación de unidades docentes e os seus requisitos, permitindo a 
formación anual de máis profesionais especialistas.

Cuarto.- Esixir ao Goberno de España que cumpra os acordos do Pleno do Congreso dos 
Deputados  e  do  Parlamento  de  Galicia  sobre  a  necesaria  eliminación  das  limitacións 
impostas  para  as  taxas  de  reposición  de  efectivos  nos  sistemas  sanitarios  públicos 
autonómicos.

Quinto.-  Dar  traslado  destes  acordos ao  Goberno  de  España,  á  Xunta  de  Galicia,  ao 
Congresos dos Deputados e ao Parlamento de Galicia.

E non tendo máis asuntos que tratar, a Sra. Alcaldesa da por rematada a sesión, na data e 
hora indicada no encabezamento, de todo o que eu como  secretario, dou fe extendendo a 
presente acta, a reserva dos termos que resulten da súa aprobación, segundo o disposto no 
artigo 206 do R.O.F.

DOCUMENTO ASINADO ELECTRONICAMENTE 
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